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کاهش 20 درصدی تقاضای نان فانتزی

مجوز صادرات نان 
ابلاغ شده است

سود سهام عدالت دو 
مرحله  ای واریز می شود

کاهش نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

تغییر بافت بازار کار 
با ورود فناوری

سهم مشاغل خانگی از بازار 
تولید و اشتغال کشور ناچیز 
اســت. این در حالی است 
که ۲۳ درصد اشــتغال در 
کشورهای توسعه یافته را مشاغل خانگی تشکیل 
می دهد. با توجه به تنوع جغرافیایی، فرهنگی و 
اقلیمی موجود، کشــور بیش از درصدهای سه و 
چهار درصد ظرفیت توسعه مشاغل خانگی را دارد. 
مهمترین ویژگی مشــاغل خانگی کم سرمایه بر 
بودن و درآمدزایی بالای آن است. مشاغل خانگی 
به دلیل سودآوری و تنوع رشته ها و نبود بروکراسی 
های پیچیده اداری مورد استقبال بسیاری از فعالان 

و صاحبان مشاغل...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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بخش خصوصی ، نخبگان 
را استخدام می کند

مجوز مشاغل خانگی برای متقاضیان 15 تا 18 سال صادر می شود 

ایجاد سکوی فروش مجازی محصولات خانگی
صفحه3
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سرمایه گذاری  ۱۰۰ هزار میلیاردی  در بنادر 
تجارت   دریابرد   رشد ۱2 درصدی   داشته   است

معاون مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان 
از اعلام آمادگی بخش خصوصی برای همکاری در 
جذب نخبگان خبر داد و بر فراخوان جذب نخبگان 
در دستگاه های دولتی در آینده نزدیک تأکید کرد. 
به گزارش بنیاد ملی نخبگان، معاون مســتعدان 
و آینده ســازان بنیاد ملی نخبــگان از برنامه بنیاد 
برای استفاده از ظرفیت نخبه ها برای نخبه پروری 
و هدایت اســتعدادها به ســمت تأثیرگــذاری و 
 حل مســأله در بمگاه هــای خصوصــی و دولتی 
خبر داد. رســول محمدقلی در رویداد سرای امید، 
گفت: بــه زودی فراخوان جــذب ۴۰۰۰ نخبه در 
دســتگاه های اجرایی اعلام خواهد شــد. علاوه بر 
آن شرکت های خصوصی بزرگ نیز اعلام آمادگی 
کردند تا از نخبگان در مشاغل تخصصی مورد نیاز 
خود بهره ببرند. معاون آینده ســازان با بیان اینکه 
بنیاد ملی نخبــگان به دنبال پوشــش حداکثری 
نخبگان و رســاندن نخبگان به حداکثر اثرگذاری 
است، خاطرنشان کرد: در کنار این موارد، ۲۰ کلان 
پروژه ملی و آینده ساز نیز اجرایی می شود که در هر 
یک از آنها یک استاد نخبه به عنوان راهبر قرار دارد و 
دیگر نخبگان نیز بنا به تخصص خود در این پروژه ها 
که نتیجه آن تاثیر محسوسی در توسعه کشور دارد، 
به کار گرفته خواهند شد. وی تأکید داشت: جامعه 
مخاطب بنیاد ملــی نخبگان حــدود ۶۰ هزار نفر 
هستند. یعنی این بنیاد حدود ۶۰ هزار استعداد برتر 
را از دوره دانش آموزی تا پایان دوره دانشگاه پوشش 
می دهد. این در حالیست که قطعاً تعداد مستعدان 
تحصیلی کشــور بیش از این عدد هســت. معاون 
مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان افزود: 
از سال ۱۳۹۳، برنامه ملی شهاب با هدف شناسایی و 
هدایت استعدادهای تحصیلی در مقطع دانش آموزی 
اجرا شــد تا این افراد در یکی از ۸ زمینه استعدادی 
شناسایی و هدایت شــوند. محمدقلی ادامه داد: در 

مقطع متوسطه اول و دوم...

مناقصه عمومی دو مرحله ای  با ارزیابی کیفی
موضوع : خرید ۳۵ کیلومتر انواع کابل فشار متوسط آلومینیومی به شرح اسناد مناقصه

دستگاه مناقصه گزار و آدرس: شرکت توزیع نیروی برق تبریز واقع در تبریز کوي ولیعصر، خیابان نظامي اول خیابان قطران شرکت توزیع نیروي برق تبریز 
مدت زمان تحویل : ۶ ماه

مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه ستاد ایران: از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۲ لغایت ۱۴۰۲/۰۸/۳۰ با واریز وجه به مبلغ پانصد هزار ریال 
مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد : پیشنهاد دهندگان می بایست ضمن بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی و کلیه مدارک پاکات الف، ب و ج در سامانه ستاد تا ساعت ۱۴:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۴ ، 

نسبت به ارسال اصل پاکت الف به صورت لاک و مهر شده و نمونه کالاها ظرف همان مهلت به دبیرخانه اینشرکت اقدام نمایند.
تذکر: به پیشنهادهای فاقد امضاء مشــروط، مخدوش و پیشــنهادهایی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل میشود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شــد. مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : برابر 

۵,۰۹۲,۳۰۰,۰۰۰ ریال بوده و پیشنهادهای فاقد تضمین تضمین مخدوش تضمین کمتر از میزان مقرر بلااثر می باشند. 
- شرایط خاص برای ورود به ارزیابی کیفی و مناقصه :

داشتن گواهی صلاحیت از شرکت توانیر )حضور در لیست وندور شرکت توانیر(
داشتن گواهی مطابقت با استاندارد تولید با تایپ تست معتبر )از آزمایشگاههای معتبر(

ساعت تاریخ و محل افتتاح اسناد ارزیابی کیفی :
ساعت ۰۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ طبقه ششم )سالن جلسات (

زمان و محل افتتاح پاکتهای الف و ب به شرط کسب حداقل امتیاز لازم ) حداقل ۶۵( از ارزیابی کیفی :
ساعت ۱۱:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۲۲ طبقه ششم  )سالن جلسات(

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهادات مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج بوده و سایتهای زیر جهت اطلاع رسانی اعلام می گردند :
www.toztab.ir و سایت شرکت توزیع برق تبریز  www.tavanir.org.ir و سایت معاملات شرکت توانیر http ://lets.mporg.ir پایگاه مناقصات کشور

عباس حسامی
رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل

اجتماعی

فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ستاد کل 
نیروهای مسلح اعلام کرد که از زمان آغاز به کار این 
قرارگاه تاکنون حدود یک و نیم میلیون نفر از سربازان 
تحت آموزش هــای مهارت آموزی قــرار گرفته اند. 
سردار محمدجواد زاده کمند درباره فعالیت قرارگاه 
مهارت آموزی سربازان ســتاد کل نیروهای مسلح 
گفت: قرارگاه مهارت آموزی سربازان در راستای ارتقاء 
خوشایندسازی دوران سربازی و نیز حمایت از اشتغال 
و کارآفرینی سربازان پس از پایان دوره خدمت ضرورت 
ایجاد شد و در حال حاضر حدود سال و نیم از فعالیت 

آن می گذرد.
وی ادامــه داد: در این مدت بیــش از یک میلیون و 
۴۵۰ هــزار نفــر از ســربازان تحــت آموزش های 
مهارتی شــامل پنج مهارت عمومــی و یک مهارت 
تخصصی قرار گرفتنــد. از این تعــداد حدود ۷۰۰ 
 هزار نفــر تحــت آموزش های مهــارت تخصصی 

قرار گرفتند.
فرمانده قــرارگاه مرکزی مهارت آموزی ســربازان 
ستادکل نیروهای مســلح درباره اینکه آموزش های 
عمومی و تخصصی شامل چه مواردی است، گفت: 
در حال حاضر آموزش هایی نظیر ســبک زندگی، 
سواد رسانه ای، سواد مالی و حقوقی و امداد و نجات از 
جمله مهارت های عمومی است. البته ممکن است که 
این آموزش ها به فراخور نیاز و صلاحدید تغییر کند. 
آموزش های تخصصی نیز شامل مواردی است که از 
سوی قرارگاه اعلام شده و بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ رشته و 

مهارت تخصصی را شامل می شود.
زاده کمند بــا بیان اینکه دســتگاه های مختلفی در 
اجرای طرح مهارت آموزی با ستادکل نیروهای مسلح 
همکاری دارند، گفت: جهاد دانشگاهی، وزارت کار، 
جهاد کشاورزی، جمعیت هلال احمر، وزارت آموزش 

و پرورش، سازمان فنی و حرفه ای، وزارت کشور، وزارت 
بهداشت، بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه، وزارت 
علوم، دانشگاه آزاداسلامی و ... ازجمله این دستگاه ها 
هستند. همچنین دفاتر قرارگاه در اکثر استان های 

کشور فعال شده است.
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ستاد کل 
نیروهای مسلح با اشاره به تصویب سند ملی مهارت 
آموزی اشتغال سربازان گفت: این سند برای اجرا ابلاغ 
شده و تاکنون در برخی از دستگاه ها اجرایی شده و در 
دستگاه های دیگر نیز درحال اجرایی شدن است. این 
سند در چهار محور مهارت آموزی متناسب با نیازها، 
بهره گیری از ظرفیت های ملی، استقرار سامانه های 
مهارت و اشتغال و حمایت از کارآفرینی و اشتغال به 

تصویب رسیده است.
وی با بیان اینکه این راهبردهــای چهارگانه دارای 
۱۵ سیاست اجرایی هستند، گفت: آینده پژوهشی 
مشاغل و مهارت ها، حمایت از تشکیل تعاونی های 
متشکل از کارکنان وظیفه ماهر، ساماندهی و تربیت 
مربی دوره های مهــارت آموزی ســربازان، ایجاد 
ارتباط میان سامانه های مشاوره تحصیلی و هدایت 
تحصیلی، اعطای تسهیلات حمایتی، خوداشتغالی 
 و کارآفرینــی و... از جملــه ایــن سیاســت های

 اجرایی ۱۵ گانه است.
زاده کمند با بیان اینکه سامانه جامع مهارت آموزی 
سربازان نیز به زودی رونمایی خواهد شد،گفت: براین 
اســاس امکان بهره مندی از کسر خدمت یک ماهه 
برای سربازان پیش بینی شده است. علاوه بر آن امکان 
انتخاب محل خدمــت و ... نیز وجود دارد. همچنین 
وام های اشتغالزایی نیز به سربازان ماهر اعطا خواهد 
شــد که تمام این موارد در راســتای اهداف اصلی و 

بنیادین قرارگاه است.

رییس شورای شــهر تهران گفت: ایمن سازی 
معابر در دستور کار مدیریت شهری است. مهدی 
چمران در حاشــیه یکصد و نود و یکمین جلسه 
علنی شــورای اســلامی شــهر تهران در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه اساســنامه سازمان ها و 
شرکت ها با یکدیگر متفاوت است، گفت: امروز 
سه اساسنامه جزو اساسنامه های تیپ بررسی و 

تصویب می شود.
وی با بیان اینکه طراحی متــرو طراحی پارک 
کوچک محلی نیست و به زمان پیش از انقلاب باز 
می گردد و مشاور فرانسوی آن را طراحی کرده و 
بعد از ۴۰ سال به اینجا رسیده است، خاطرنشان 
کرد: به دلایل خاصی در محدوده نمایشگاه بین 
المللی تهران، ایســتگاه مترو راه اندازی نشده 
اســت. ما موافق راه اندازی مترو هستیم اما یک 
شبه حاصل نمی شود. مترو داخل شهر سالهای 
سال است که طراحی شــده و ما تنها برنامه را 

ادامه داده ایم. رئیس شــورای شهر تهران افزود: 
اینکه ما ۲۰ ســال منتظر مترو باشیم، مردم در 
طول این سالها با ترافیک نمایشگاه بین المللی 
باید چه کنند؟ چمران با اشــاره به سفر هیئت 
چینی به تهران، گفت: بازدیدهای خوبی صورت 
گرفته اما هنوز به مرحله قرارداد نهایی نرسیده 
است.  این سفر به منظور خرید دستگاه زباله سوز 

انجام شده است.
وی با بیان اینکه ســاماندهی معابر پیشنهادی 
بوده که اعضای شورای شهر تهران ارائه کرده اند، 
گفت: ایمن سازی معابر در دســتور کار است و 
مناســب ســازی آن باید با قوت و قدرت دنبال 
شود. رئیس شورای اسلامی شهر تهران با تأکید 
بر اینکه ۴۳ طبقه ساختن هتل ولنجک و خارج 
از محدوده و روی گسل بودن اشتباه است، افزود: 
معاونت شهرسازی در این خصوص پاسخ کامل 

داده است.

تهیه کننده فیلم »سینما متروپل« اعلام کرد که 
با معرفی یک نماینده از شــورای پروانه نمایش 
اصلاحیه های وارد شده به فیلم بررسی می شوند. 
به گزارش ایسنا،»سینما متروپل« آخرین ساخته 
محمدعلی باشه آهنگر است که قصه آن به مقطعی 
از روزهای جنگ تحمیلــی برمی گردد و گروهی 
که تلاش می کنند یک سینمای قدیمی را دوباره 

فعال کنند.
این فیلــم در جشــنواره فجر ســال گذشــته 
رونمایی و در ۱۳ رشــته نامزد دریافت ســیمرغ 
شــد و جایزه بهترین فیلم، بهتریــن کارگردانی 
و بهترین فیلمبرداری را هم گرفــت اما با وجود 
آنکه در جشنواره، پروانه نمایش گرفته بود برای 
اکران عمومی دچار موانعی شد و پس از مذاکراتی 
اصلاحیه ها به کمتر از ۱۰ مورد کاهش پیدا کرده 

است.
در پی گزارشی که مدتی قبل درباره اکران نشدن 
بهترین فیلم جشنواره سال قبل در این خبرگزاری 
منتشر شد، حامد حسینی - تهیه کننده فیلم- در 
گفت وگویی با ایسنا درباره جدیدترین وضعیت این 
فیلم توضیح داد:»سینما متروپل« آماده اکران است 

ولی اصلاحیه هایی را به ما اعلام کردند که باید بر سر 
آن ها صحبت کنیم چرا که برخی از آن ها می تواند 

بر فیلم تاثیر گذاشته و به آن آسیب بزند.
او افــزود: با توجه بــه مخالفت ما بــا اعمال این 
اصلاحیه ها، تاکید کردیم که بایــد درباره آن ها 
گفت وگو شود و پس از جلسه هایی که با ریاست 
سازمان ســینمایی )محمد خزاعی( و مدیر کل 
عرضه و نظارت بر نمایش سازمان داشتیم، تعامل 
خوبی صورت گرفت و یک نفر بــه نمایندگی از 
شــورای پروانه نمایش تعیین شــد تا ما دفاع و 
توضیحات خود را از فیلم و مــوارد اصلاحی ارائه 

کنیم.
وی با اشاره به اینکه این جلسه هنوز تشکیل نشده 
اســت، گفت: امیدواریم زودتر به یک نقطه نظر 
مشترک با شورای پروانه نمایش برسیم چون هیچ 
فیلمسازی دوســت ندارد فیلمش بدون نمایش 
بماند و ما تلاش می کنیم فیلم را با کیفیت به اکران 
برسانیم. مجتبی پیرزاده، نوشین مسعودیان، هومن 
برق نورد، پریوش نظریه، حسین باشه آهنگر، رضا 
کیانیان و مهتاب نصیرپــور از بازیگران این فیلم 

هستند.

نیروی انتظامی با همکاری وزارت راه و شهرســازی 
برای احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی کارکنان فراجا 
با اولویت مناطق محروم و مرزی برنامه ریزی می کند. 
به گزارش ایرنا نمایندگان در نشست علنی یکشنبه 
۲۱ آبان مجلس شورای اســلامی وارد بررسی مواد 
لایحه برنامه هفتم ارجاعی از کمیسیون تلفیق مجلس 
پرداختند که رسیدگی به مسکن نیروهای مسلح ذیل 

تبصره ۲ بند »ت« ماده ۵۰ لایحه برنامه هفتم بود.
علی اصغر عنابستانی در مخالفت با این بند گفت: خانه 
ســازمانی باید در اختیار حاکمیت و دولت بماند این 
روش، مشکل مسکن نیروهای مسلح و فراجا را برطرف 
نمی کند؛ این بحث سپرده گذاری ابهام دارد؛ منابع آن 
را از کجا باید تأمین کند؟ اینکه زمین رایگان بدهیم و 
سپرده گذاری کنیم و تسهیلات بدهیم و خانه سازمانی 
بسازیم ولی در نهایت مشکل مسکن نیروهای امنیتی و 

مسلح را برطرف نکنیم، کار عبث خواهد بود.
حجت الاسلام سید ناصر موسوی لارگانی در موافقت 
با این تبصره اظهار کرد: یکــی از نیازهای ضروری 
نیروهای مسلح، بخش مسکن است؛ نیروهای مسلح 
ما یک جا مستقر نیستند و باید به مناطق سردسیری 
یا گرمســیری بروند؛ نیروهای فراجــا در مرزها، در 

شهرها و روستاها شبانه روزی فعالیت می کنند و نباید 
دغده مسکن داشته باشند؛ باید کمک کرد گوشه ای 
از مشکلات مسکن آنها برطرف شود؛ آنها کمترین 
حقوق و مزایا را دارند؛ یک کارمند فراجا ۱۳ میلیون 
تومان حقوق می گرید که بخش مهمی از آن را باید 

اجاره مسکن پرداخت کند.
سید مهدی نیازی نماینده دولت تصریح کرد: دولت با 
این بخش موافق است فقط جزء ۵ ابهام دارد باید منابع 
نیروهای مسلح به بخش های عملیاتی داده شود نه 
سپرده گذاری؛ ضمن اینکه در کشور منطقه ای به نام 
امنیتی نداریم و این بخش باید حذف شود که با دستور 

قالیباف، به مناطق مرزی تغییر کرد.
محسن زنگنه ســخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم مجلس نیز گفت: با دولت توافق کردیم 
که ۱۰۰ هزار خانه سازمانی را دولت از اعم از زمین و نیز 
فراهم سازی زمین به صورت رایگان در اختیار نیروی 
انتظامی قرار دهد؛ هزینه های ساخت را هم دولت در 
بودجه های سنواتی درج کند. اینکه گفته می شود به 
نیروی انتظامی اجازه داده می شود از منابع خود در 
بانک ها سپرده گذاری کند، منظور درآمدهای این 

نهاد از محلی غیر از بودجه های عمومی است.

مهارت آموزی ۱.۵ میلیون سرباز تاکنون

ساخت 43 طبقه هتل روی گسل در ولنجک اشتباه است

کارکنان نیروهای نظامی و انتظامی خانه دار می شوند
سياسیفرهنگی 

 »سینما متروپل« مجوز اکران می گیرد؟

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

سود سهام عدالت دو مرحله  ای 
واریز می شود

مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت 
گفت: سود سهام عدالت امسال هم دو مرحله ای 
واریز می شود. مهدی حاجی وند در مورد نحوه واریز 
سود سهام عدالت در ســال جاری، گفت: امسال 
طبق آخریــن پیگیری هایی که انجام شــده، به 
احتمال زیاد سود سهام عدالت مانند سال گذشته 
به صورت دومرحله ای واریز خواهد شد. وی گفت:  
تا کنون مجامع حدود 90 درصد از شــرکت های 
سرمایه پذیر سهام عدالت برگزار شــده و 3 تا 4 
شرکت مانده اند که آن هم به زودی مجامع شان 
برگزار می شود و تکلیف سود سهامداران عدالت 
با برگزاری این مجامع روشن خواهد شد. مشاور 
رئیس سازمان بورس در مورد میزان سود سهام 
عدالت هم گفت: وقتی مجامع شرکت ها برگزار 
شود و میزان سود قابل تقسیم برای سهامداران 
مشخص شود، می توان در مورد میزان سود سهام 
عدالت هر فرد اظهارنظر کرد اما آنچه الان مشخص 
است به احتمال زیاد این سود در دو مرحله مانند 

سال گذشته پرداخت خواهد شد.
حاجی وند گفت: برخی از شرکت های سرمایه پذیر 
سود سهامداران خود از جمله سهام عدالت را واریز 
کرده اند و پیگیری ها همچنان ادامه دارد که بقیه 
شرکت ها هم سود ســهام عدالت را واریز کنند و 
بعد از تجمیع این ســودها به حساب ذی نفعان و 
سهامداران عدالت واریز خواهد شد. به گفته وی، 
برخی شرکت ها از مهلت قانونی برگزاری مجمع تا 
واریز سود استفاده می کنند و هنوز سود خود را هم 

واریز نکرده اند، اما پیگیری ها همچنان ادامه دارد.
مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت 
در مورد سامانه میراث برای انحصار وراثت سهام 
عدالت متوفیان هم گفت: این ســامانه از هفته 
گذشته آغاز به کار کرده و در یکی دو روز اول حدود 
3 هزار نفر به این ســامانه مراجعه کرده و سهام 

عدالت متوفیان آنها تعیین تکلیف شد.
وی گفت: البته ترتیب مراجعه ورثه سهام عدالت بر 
اساس تاریخ فوت از آخر به اول است و بنابراین ورثه 
سهامداران متوفی در ابتدا اندک هستند و هر چه 
زمان فوت سهامداران عدالت به عقب برمی گردد، 

تعداد متوفیان بیشتر می شود.

ابــاغ قانــون هم قفــل بیمه 
کارگران ساختمانی را باز نکرد

درحالی وزارت کار خبر از آغاز فعالیت سامانه بیمه 
کارگران ساختمانی داده است که فعالان کارگری 
می گویند از زمان ابلاغ قانون هنوز کارگر جدید 
بیمه نشده اســت. 13 مهر ماه ســال جاری بود 
که  رئیس جمهور قانون اصــلاح ماده )5( قانون 
بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی اصلاحی 
5بهمن 1401را برای اجرا به وزارتخانه های کشور، 
راه و شهرسازی، اقتصاد و تعاون ابلاغ کرد. از ابلاغ 
این قانون حدود یک ماه می گذرد. ناگفته نماند 
که این قانون بعد از کش و غــوس های فراوان از 
ازمجلس و شــورای نگهبان رأی مثبت گرفت.

قانون ابلاغی با پیش نویــس اولیه ی مورد توافق 
کمیسیون اجتماعی، مرکز پژوهش های مجلس 
و فعالان کارگری تفاوت فاحشی داشت. کارگران 
ساختمانی بیان می کردند که با قانون جدید بیم 
آن می رود که منابع سازمان تأمین اجتماعی برای 
کارگران جدید تأمین نشود. آنطور که اکبرشوکت, 
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی کشور 
می گوید از زمان ابلاغ این قانون تا کنون نه تنها 
کسی بیمه نشده است بلکه قطع بیمه ی کارگران 
ســاختمانی همچنان ادامه داراســت.  علیرضا 
عســگریان, معاون رفاه و امــور اقتصادی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ازآغاز فعالیت مجدد 
سامانه بیمه اجتماعی کارگران ساختمانی خبر داد 
و گفت:سامانه بیمه اجتماعی کارگران ساختمانی 
برای طی مراحل فرآیند شناسایی و تأیید شعب 

تأمین اجتماعی در دسترس قرار گرفته است.
وی ادامه داد: ســامانه بیمــه اجتماعی کارگران 
ساختمانی با همکاری مرکز فناوری اطلاعات و 
bimekar.mcls. امنیت فضای مجازی به آدرس
gov.ir  مجدداً بازنویســی شده است. وی افزود: 
در حال حاضر همه کارگران ساختمانی متقاضی 
می توانند در سامانه ثبت نام کرده و با طی مراحل 
فرآیند شناسایی و تائید شعب تأمین اجتماعی از 

مزایای پوشش بیمه ای بهره مند شوند.
عســگریان تأکید کرد: کاربران دســتگاه های 
اجرایی سامانه)ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اســتان ها، شــعب ســازمان تأمین اجتماعی و 
بازرسین و سربازرسان انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی( نیز می توانند مراحل بیمه اجتماعی 
کارگران ساختمانی را از طریق این سامانه انجام 

داده و به اعتراض آن ها رسیدگی کنند.

اخبار

مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی جزییات جذب 
سرمایه گذاری 100 هزار 
میلیاردی در بنادر کشور 
را تشریح کرد و گفت: برای 
تحقق سیاست های کلی توسعه دریامحور نیازمند 
مدیریت یکپارچه،  هماهنگ و چابک در سطح عالی 

کشور هستیم.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، علی اکبر صفایی 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با حضور در 
برنامه صف اول شــبکه خبر ســیما ضمن آرزوی 
سربلندی و پیروزی برای مردم غزه و نابودی برای 
رژیم اشــغالگر صهیونیســتی، در خصوص ابلاغ 
سیاست های کلی توســعه دریامحور از سوی مقم 
معظم رهبری، گفت: این سند برگ زرینی است که 
می تواند به عنوان هدایت کننده تمامی فعالیت های 
دریایی نه تنها در دریا، بلکه در سواحل، فراساحل، 

پس کرانه ها و در اقیانوس ها عمل کند. 
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: مجموعه وزارت 
راه و شهرسازی متولی چهار شــقوق حمل و نقل 
دریایی، هوایــی، جاده ای و ریلی اســت و هر کدام 
از این فعالیت ها به ســازمان های بین المللی خود 
متصل هســتند و باید بدنیم تجارت خارجی ما از 
طریق حمــل و نقل دریایی و… رقــم می خورد و 
وزیر راه کلان پروژه ای را تحت عنوان »ایران-راه« 
مطرح کردند که می گوید ایران ســهل ترین مسیر 
برای تمامی کشورهای شمال، جنوب، غرب و شرق 
است که از ایران عبور کنند و در عین حال پروژه های 
زیادی نیز زیــر مجموعه این کلان پــروژه تعریف 

شده است. مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی 
با اشــاره به اینکه تجارت دریابرد 1۲ درصد رشــد 
داشته که برگرفته از تجارت خارجی است، عنوان 
کرد: توســعه دریامحور به نحوی به فعالیت هایی 
که در دریا اتفاق می افتد مربوط می شــود و صرفا 
شامل کشتیرانی نیست. بلکه فعالیت های دریایی 
حداقل ۷0 رشــته و فعالیت جانبی هســتند که 
شامل مواردی نظیر ثبت کشتی، ســکو، مقابله با 
آلودگی، هیدروگرافی، موسسات رده بندی، تعمیر و 
نگهداری، سوخت رسانی و…می شود و پس از آن 
ادامه فعالیت به بندر می آید و به سایر شقوق حمل و 

نقل تسری پیدا می کند. 
صفایی با بیان اینکه مجمع تشــخیص نظام روی 

بند بند سیاست های تعیین شــده، زمان گذاشت 
و بررسی های لازم را صورت داد، بیان کرد: با توجه 
به اینکه ابلاغ این سند دو ســال به طول انجامید، 
ســازمان بنادر و دریانوردی دســت روی دســت 
نگذاشت و با وجود مجموعه نخبگانی طرح جامع 
توسعه دریامحور که شش فاز است، در موردپنج فاز 

آن مطالعه کامل صورت گرفته است. 
وی ادامه داد: اقدام دیگری که از دو ســال قبل در 
دســتورکار قرار گرفت، طرح توسعه جزایر است و 
با توجه به وجود 34 جزیره در خلیج فارس که بکر 
هســتند، می توانند تاثیرات اجتماعی، اقتصادی و 

امنیتی داشته باشند. 
معاون وزیر راه بــا تاکید بر اینکــه مجموعه این 

فعالیت هــا می تواند حرکت و جهــش عظیمی را 
همراه با سیاســت های کلی توســعه دریامحور از 
ســوی مقام معظم رهبری رقم بزند، گفت: بخش 
عمده ای از سیاست های ابلاغی مربوط به وزارت راه و 
شهرسازی و بخشی دیگر مربوط به سایر وزارتخانه ها 
است؛ وزارت راه و شهرسازی در قالب پروژه ایران-

راه در بســیاری از موارد ورود کرده است و برخی 
بندهای سیاست های کلی ابلاغی توسعه دریامحور 
نیز به سایر وزارتخانه ها باز می گردد که امیدواریم 
طی شش ماهه آینده قوانین و مقررات لازم چه در 
بعد نگاشت نهادی و چه در فاز اجرایی پیش برویم 
و تا پایان دولت سیزدهم امیدوار هستیم در بخش 
دریایی عملکرد بسیار خوبی در حوزه سیاست های 

کلی ابلاغی توسعه دریامحور داشته باشیم. 
 صفایی در مورد یکپارچه سازی سیاستگذاری ها در 
حوزه دریایی نیز، خاطرنشان کرد: یکپارچه سازی 
سیاست گذاری ها مسئله بسیار مهمی است. در کشو 
ما نیازمند هستیم از سیاســت گذاری جداگانه در 
حوزه دریا فاصله بگیریم چرا که در بسیاری از مواقع 
این سیاست ها هم راستا نیستند و مباحث را برای 

بخش خصوصی و مردم پیچیده می کند. 
وی افزود: زمانی که سیاســتگذاری یکپارچه صورت 
می گیرد، در منطقــه انحصاری اقتصــادی دریا، نوار 
ساحلی، ساحل، پسکرانه شهرها و مناطق لجستیکی 
از یک مرجع سیاست گذاری کلان و شفاف در راستای 
مهم ترین اهداف شکل می گیرد و باید شاهد افزایش سهم 
فعالیت های دریامحور از سهم رشد اقتصادی باشیم چرا 
که در حال حاضر این سهم پایین و پیش بینی شده است 
به دو برابر افزایش یابــد، بنابراین نیازمند کار جهادی 
هستیم و تمامی وزارتخانه ها باید در یک مسیر حرکت 

کنند تا انشاءالله به این رشد اقتصادی برسیم.

تجارت دریابرد رشد ۱۲ درصدی داشته است

سرمایه گذاری ۱۰۰هزار میلیاردی در بنادر 

بیکاری به کمترین نرخ در کانال ۹/۷ درصدی رسید
بیــکاری  نــرخ  کاهــش 

فارغ التحصیان
معــاون اشــتغال و کارآفرینــی وزارت کار 
با بیــان اینکه یکــی از دلایل بیــکار بودن 
فارغ التحصیلان در سراســر کشــور ضعیف 
بــودن آشــنایی کارفرمایــان با رشــته ها 
و تخصــص دانشــجویان اســت، گفــت: 
امروز در دولت ســیزدهم بــه کمترین نرخ 
بیــکاری در کانــال 9/۷ درصد رســیده و 
 کاهــش ۲/1 درصــدی فــارغ التحصیلان 

را داریم.
به گزارش ایرنــا، محمود کریمــی بیرانوند 
معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در ســیزدهمین »نمایشگاه 
کار« دانشگاه صنعتی شریف که صبح امروز 
در سالن اســتاد جباری این دانشگاه افتتاح 
شــد، اظهار داشت: اینکه دانشــگاه صنعتی 
شــریف از این جنــس اقدامات اســلامی و 
زیرســاختی را انجام مــی دهد، یــک کار 
بسیار بزرگ در حوزه اشــتغال است. در واقع 
شــروع این نوع کارها که بتوانــد کارجویان 
 را صاحب شــغل کنــد، از مهمترین کارکرد 

دانشگاه است.
وی افزود: امروز در دولت سیزدهم طبق اعلام 
مرکز آمار به کمترین نــرخ بیکاری در کانال 
9/۷ درصد رســیده و با کاهش ۲/1 درصدی 

فارغ التحصیلان روبرو هستیم.
کریمی بیرانوند تصریح کرد: یکی از دلایل مهم 
بیکار بودن فارغ التحصیلان در سراسر کشور 
ضعیف بودن بکارگیری آنها است چراکه خیلی 
از کارفرمایان و صاحبان کار از بسیاری رشته 
های تحصیلی دانشگاهی و تخصص ها اطلاع 
ندارند و باید با برگزاری این نوع نمایشگاه ها 
فرصت ها و توانایی های علمی و فناوری را به 

جامعه معرفی شود.
وی ادامــه داد: اینکــه همــه خریــداران و 
فروشــندگان بتوانند همه اطلاعات خود را 
نســبت به یکدیگر داشته باشــند، باعث می 
شود یک توازن منطقی در حوزه اشتغال فارغ 

التحصیلان ایجاد شود.
معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت کار اضافه 
کرد: در دولت ســیزدهم در فصول مختلف 
کاهش بیــکاری فارغ التحصیلان را داشــته 
ایم و از طرفی باید به این نکته اشاره کنم که 
موضوعات مرتبط با رشته های مختلف که زیاد 
مورد توجه نیستند، باید در این نوع نمایشگاه 
ها بیشتر به نمایش دربیایند چراکه موسسات 
و صنعت با معرفی تخصص ها اقدام به جذب 

می کنند.
وی گفت: امیــدوارم در ســایر نمایشــگاه 
 ها به ایــن نکته کــه همه تخصــص ها در 
رشته های مختلف را مورد توجه قرار دهیم، 

نگاه ویژه ای شود.

۶۰ درصد ظرفیت سدها خالی 
است

درحال حاضــر با وجود 19 میلیــارد و ۸00 
میلیــون مترمکعــب آب ذخیره شــده در 
سدهای کشــور، 40درصد ظرفیت مخازن 
 ســدها پرُ و ۶0درصــد این ظرفیــت خالی

 است.
در 50 روز گذشــته از ســال آبی جاری )از 
ابتدای مهرمــاه 140۲ تــا ۲0 آبان 140۲( 
در مجمــوع ۲ میلیــارد و 1۲0 میلیــون 
مترمکعب آب وارد ســدهای ایران شده که 
نسبت به ورودی یک میلیارد و ۷50 میلیون 
مترمکعبی آب به سدها در مدت مشابه سال 
 آبی گذشــته، رشــدی ۲1 درصدی داشته

 است.
همچنین در این مــدت، به منظور تأمین آب 
شرب، کشــاورزی، صنعت و مباحث زیست 
محیطی، 4 میلیارد و 30 میلیون مترمکعب 
آب از ســدهای کشــور رهاســازی شده که 
نســبت به خروجی 3 میلیارد و ۸0 میلیون 
مترمکعبی آب در مدت مشــابه ســال آبی 
 قبل از ســدها، 31 درصد افزایش را نشــان 

می دهد.
درحال حاضــر با وجود 19 میلیــارد و ۸00 
میلیون مترمکعب آب ذخیره شده در سدهای 
کشــور، 40درصد ظرفیت مخازن سدها پرُ 
و ۶0 درصد این ظرفیت خالی اســت. میزان 
ذخایر آبی ســدها در روز بیستم آبان 1401 
بالغ بر 1۷ میلیارد و ۸00 میلیون مترمکعب 
بود، که مقایسه این رقم با حجم فعلی ذخایر 
آبی سدها، نشان دهنده رشد 11 درصدی در 

این بخش است.
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نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به وزارت 
راه و شهرســازی اجازه دادند با رعایت تشریفات 
قانونی نسبت به اعطای زمین به سرمایه گذاران، 
توســعه گران، انبوه ســازان و نهادهای عمومی 
غیردولتی جهت ســاخت مســکن اقدام کند. به 
گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در جلسه علنی و در جریان ادامه بررسی گزارش 
کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، ماده 

54 لایحه را به تصویب رساندند.
بر اساس این مصوبه؛ وزارت راه و شهرسازی مجاز 
است به منظور تأمین بخشی از منابع مالی مورد 
نیاز در آماده ســازی، تأمین خدمات زیربنایی و 
روبنایی و احداث مسکن حمایتی در نهضت ملی 
مسکن، بخشی از اراضی تحت تملک و در اختیار 

خود را:

1. مطابق طرح توجیهی فنی و اقتصادی مصوب 
)شــامل مشــخصات فنی ضروری اعم از تعداد 
واحدهای مسکونی و سرانه های شهری موردنیاز(، 
از طریق مزایده با رعایت تشریفات قانونی به سرمایه 
گذاران، توســعه گران، انبوه ســازان و نهادهای 
عمومی غیردولتی جهت ساخت مسکن، به صورت 
فروش یا اجاره یا انتقال مالکیت پس از دوره اجاره 
زمین، واگذار نماید، منابع حاصل از آن به حساب 
صندوق ملی مسکن واریز می شود و یا به صورت 
واحدهای مسکونی آماده در همان اراضی در اختیار 
این وزارتخانه قرار گیرد. انتقــال قطعی مالکیت 
زمین مشروط به ساخت وساز در زمان بندی معین 

بوده و زیرساخت ها و سرانه های شهری
شهرک مطابق الگوی)مدل( مالی تأمین می گردد 
و بخشی از مسکن های ساخته شده به گروه های 

حمایتی اختصاص می یابد. تبصره- وزارت راه و 
شهرسازی موظف اســت در قراردادهای منعقد 
شده، شــرط فســخ قرارداد در صورت تأخیر در 
ساخت و ســاز بیش از حدود تعیین شده را پیش 
بینی نماید و در صورت وقــوع تأخیر غیر مجاز، 
نسبت به بازپس گیری زمین، تسویه هزینه های 
انجام شــده به قیمت روز و واگــذاری مجدد آن 

اقدام نماید.
۲. به منظور تحقــق اهداف این قانــون و قانون 
جهش تولید مسکن و تامین بخشی از منابع مالی 
طرح های توسعه مسکن، وزارت راه و شهرسازی 
مجاز است در چارچوب بودجه های سالانه، برای 
طرح)پروژه( های مســکن محرومین، نسبت به 
تهاتر اراضی و املاک تحــت مالکیت خود پس از 
اعمال ارزش افزایی، با مطالبات قطعی پیمانکاران 

طرف قرارداد موضوعات یاد شده اقدام نماید.
3. با انتقال مالکیت از طریق شرکت ها و سازمان 
های تابعه خود، در اختیار بانک مسکن قرار دهد. 
معادل ارزش روز کارشناسی این اراضی به عنوان 
افزایش سرمایه دولت در بانک مسکن منظور می 
گردد. بانک مسکن مکلف به مولدسازی این اراضی 
حداکثر ظرف سه ســال از زمان واگذاری جهت 
افزایش ارائه تســهیلات در اجرای قانون جهش 
تولید مسکن اســت؛ در صورت عدم مولدسازی 
در زمان مقرر، دارایی های مذکــور با ارزش روز 
کارشناسی به وزارت راه و شهرسازی مسترد می 
گردد. تبصره- آیین نامــه اجرایی این ماده ظرف 
مدت شــش ماه پس از لازم الاجراء شدن برنامه 
توسط وزارت راه و شهرســازی تهیه و به تصویب 

هیات وزیران می رسد.

در سند توسعه بخش تعاون پیش بینی شده است 
که ســالانه ســهم تعاون در اقتصاد ملی ۲ درصد 
افزایش یابــد، از این رو لازم اســت متولیان امر به 
منظور توسعه بخش تعاون و اصلاح قوانین مرتبط 
با آن همکاری و هم افزایــی لازم را صورت دهند. 
مطابق سیاســت های کلی اصل 44، مقرر شــد تا 
پایان برنامه پنجم توسعه سهم تعاونی ها از اقتصاد 
کشــور به ۲5 درصد برســد اما به دلایل متعدد از 
جمله نبود باور به بخش تعاون، عدم اجرای قانون 
و برخــی مصوبات آن، عدم واگذاری هــا با اولویت 
بخش تعاونی، دولتی بودن اقتصاد و ... بخش تعاون 
نتوانسته به جایگاه واقعی خود دست یابد و آمارها 
 ســهم فعلی تعاون در اقتصاد را بین 5 تا ۸ درصد

 اعلام می کنند.
علیرغم ظرفیت های اقتصادی و اجتماعی بسیاری 
که به لحــاظ قانونی برای توســعه و تقویت بخش 
تعاون و ارتقــای جایگاه آن در قوانین بالادســتی 
کشور دیده شده اســت، آنطور که باید چشم انداز 
رونق بخش تعاون متناســب با ظرفیت های کیفی 
این بخش پیش نرفته و ســهم ۲5 درصدی پیش 
بینی شــده بخش تعاون در برنامــه پنجم محقق 
نشــده اســت تا جایی که به اعتقاد کارشناســان 
 در رســیدن بخش تعاون بــه این ســهم غفلت

 شده است.
دولت سیزدهم با احیای سند توسعه بخش تعاون 
و تصویب اصلاحیه ســند،گام بزرگــی در جهت 
اشــتغالزایی و افزایش جایگاه تعاونی  ها در اقتصاد 
برداشت. مهدی مسکنی ـ معاون امور تعاون وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی در این باره می گوید: 
در این سند تعداد دســتگاه ها و وزارتخانه ها برای 
مشارکت در احیای بخش تعاون افزایش پیدا کرده 
تا بخش تعاون به سهم ۲5 درصدی خود در اقتصاد 

دست پیدا کند.
وی با بیان اینکه بر اســاس این سند سالانه سهم 
تعاون در اقتصاد ملی بایــد ۲ درصد افزایش یابد، 
افزود: در گذشته به موضوع بخش تعاون در اقتصاد 
توجه نمی شد ولی دولت سیزدهم بار به زمین مانده 
اقتصاد مردمی را بر دوش کشید تا بتواند با احیای 
بخش تعاون به توســعه تعاونی ها، اشــتغالزایی و 

صادرات آنها دســت یابد. در همین راستا مجتبی 
محلاتی  ـ فعال تعاونی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به مزیت های تشکیل تعاونی در کشور اظهار کرد: 
تعاون نسخه نجات بخش اقتصاد است و درصورتی 
که باور و اعتماد به بخش تعاون به وجود آید علاوه 
بر کنترل تورم زمینه ایجاد اشتغال در کشور فراهم 
می شود. وی با بیان اینکه ظرفیت تحقق سهم ۲5 
درصدی بخش تعــاون در اقتصاد ملی وجود دارد، 
از تشکیل تعاونی های توسعه و عمران شهرستانی 
 به عنوان یکــی از راهکارها بــرای مردمی کردن 

اقتصاد نام برد.
محلاتــی توزیــع عادلانه ثــروت و درآمــد را از 
دیگــر ویژگی های بخش تعاون برشــمرد و گفت: 
توانمندسازی تعاونی ها برای رقابت با دیگر بخش ها 
به منظور تصــدی طرح های بــزرگ و زیربنایی و 
اولویت واگذاری ها با بخش تعاون در افزایش سهم 

بخش تعاون موثر است.
این فعــال تعاونی با بیــان اینکه اقتصــاد تعاونی 
موجب ایجــاد عدالت اجتماعی می شــود، گفت: 
تشــکیل تعاونی های فراگیر و منطقه ای بر اساس 
مزیت های نسبی برای تصدی طرح ها و بنگاه های 
قابل واگذاری به تحقق افزایش سهم بخش تعاون 

کمک می کند.
در حال حاضر 101 هزار تعاونی فعال در کشــور 
مشغول کار هستند و ســهم فعلی بخش تعاون در 
اقتصاد بین 5 تا ۸ درصد گزارش می شود. بر اساس 
قانون اجرایی سیاست های کلی اصل 44، سهم ۲5 
درصد برای بخش تعاون در نظر گرفته شــده که 
لازمه رسیدن به این سهم، پیش بینی ظرفیت ها و 

بسترهای قانونی لازم است.
به گــزارش ایســنا، با توجــه به رویکــرد جدی 
دولت در ســپردن امور به دســت مردم و رشد و 
توســعه تعاونی هــا و رویکرد وزیر تعاون نســبت 
به ارتقای ســهم بخش تعــاون، انتظــار می رود 
متولیان امــر در اجرای اهداف پیش بینی شــده 
برای توســعه بخش تعاون و اصلاح قوانین مرتبط 
با آن همــکاری و هم افزایــی لازم را صورت دهند 
 و چشــم انداز ارتقــای ســهم تعــاون در اقتصاد

 را ترسیم کنند.

عضو هیات رئیســه اتحادیه فرش دستباف گفت: 
طی نیمه نخست امسال تنها 3۲ میلیون دلار فرش 
دستباف صادر شده اســت که پیش بینی می شود 
صادرات فرش دستباف امسال نسبت به پارسال با 

افت حدود۲0 درصدی مواجه شود.
به گزارش مهر، فعــالان صنعت فرش در پنجمین 
نشست مجمع تشکل های فرش دستباف ایران که با 
میزبانی کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی ایران 
برگزار شد، نسبت به ادغام مرکز ملی فرش ایران با 
دفتر صنایع ورزشی و خلاق انتقاد کردند. معتقدند 
که این ادغام درنهایت بــه تضعیف جایگاه صنعت 
فرش ایران می انجامد که برخلاف منافع ملی است.

در ابتدای این نشســت، مرتضی حاجی آقا میری، 
رئیس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی ایران 
درباره وضعیت مرکز ملی فرش ایران، گفت: مرکز 
ملی فرش ایــران با توجه به مصوبه شــورای عالی 
اداری، در سال 13۸۲ به منظور تمرکز همه فعالیت 
فرش در وزارت بازرگانی وقت تأســیس شد و با از 
ادغام وزارت بازرگانی با وزارت صنایع و معادن، جز 
یکی از معاون های وزارت صنعت، معدن و تجارت 
قرار گرفت. در سال 1400 انتقال مرکز ملی فرش 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت به وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در دستور کار 
قرار گرفت کهان زمان هم فعــالان صنعت فرش 
عنوان کردند که این انتقال مشکلات این صنعت را 
نه تنها حل نمی کند بلکه بیشتر هم می کند. حالا بار 
دیگر با تغییر چارت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مرکز ملی فرش از زیرمجموعه وزیر خارج شد و به 

جایگاه پایین تری تنزل پیداکرده است.
حاجی آقای میری عضو اتحادیــه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان فرش دســتباف ایران ادامه داد: 
به دلیل اهمیت صنعت فــرش که نقش مهمی در 
اقتصاد، فرهنگ و تاریخ ایرانی دارد، با تغییر جایگاه 
مرکز ملی فرش، مخالف هستیم و خواهان تشکیل 

سازمان ملی فرش هستیم.
وی با بیان اینکه فرش بیشــتر از حوزه های دیگر 
از پیمان سپاری ارزی آسیب دید، تصریح کرد: بر 
اســاس قانون بودجه قرار بود امسال شاهد کاهش 
پیمان سپاری ارزی فرش باشیم، اما به خاطر همین 

ضعف جایگاه مرکز، ابلاغ این بند تا آبان طول کشید 
و هنوز هــم بانک مرکزی آن را اجرا نکرده اســت. 
اگر جایگاه مرکز ملی فرش بالاتر بود، می توانست 

مؤثرتر عمل کند.
میری با بیان اینکه درباره ادغــام مرکز، از مجلس 
اســتفاده خواهیم کرد تا اقدامی خــلاف مصوبه 
شورای عالی اداری انجام نشــود، درباره دستمزد 
قالیبافــان اظهار کرد: در ســال جاری دســتمزد 
قالی بافان حدود 30 درصد افزایش یافته و در حال 
حاضر میانگین دستمزد ماهانه 10 تا 15 میلیون 
تومان است. برای مثال دستمز بافت یک قالی 1۲ 
متری که حدود دو ســال زمان می برد و توسط دو 
یا سه بافنده انجام می شــود، حدود ۶00 میلیون 

تومان است.
علا نور توکلی، نایب رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان فرش دســتباف ایران نیز در این 
نشســت، گفت: زمانی صادرات فرش دستباف به 
۲.5 میلیارد دلار رســیده بود؛ آن زمــان اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف 
ایران احساس کرد باید بین بخش خصوصی و دولت 
برای سیاســت گذاری های حوزه فرش همکاری و 
همراهی اتفاق افتد و برای همین دولتی پیشنهاد 
تأسیس مرکز ملی فرش را داشتیم و درنهایت این 
مرکز تأسیس شود تا سیاست گذاری درباره تولید 
و صادرات با همفکری و تأمــل رخ دهد. این اتفاق 
به خوبی پیش می رفت و تعامل دولت و تشکل ها در 
دوره ای خوب بود. در سال 139۸ با پیشنهاد اتحادیه 
ستاد راهبردی فرش و بعد از آن مجمع تشکل های 

فرش دستباف تأسیس شد.
او ادامه داد: در سال های اخیر دولت به تشکل های 
حوزه فرش توجه چندانی نــدارد یا مدیرانی برای 
مرکز ملی فــرش انتخاب شــده کــه اطلاعی از 
جایگاه فرش ایرانی ندارند، و درنتیجه مشــکلات 
سیاســت گذاری و موانع دیگر، جایگاه فرش تنزل 
یافته است. درحالی که باید برای تصمیم گیری ها و 
حتی تغییر چارت وزارت صمت در حوزه مرکز فرش 
ملی طبق قانون، از بخش خصوصی نظر می گرفتند. 
تضعیف جایگاه فرش به منافع ملی ضربه می زند و 

توهین به هنر و فرش ایرانی است.

مجوز مجلس برای اعطای زمین به انبوه سازان 

صادرات ۳۲ میلیون دلاری فرش دستباف در ۶ ماهسهم تعاونی ها از کشور به ۲۵ درصد برسد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیس اتحادیه نان های فانتزی تهران از افزایش 
15 درصــدی قیمت نان های صنعتی در ســال 
جاری گفت و تصریح کرد که این میزان از افزایش 
مطلوب نانوایان نیست و به اقتضای کشش بازار 
بوده است، وی همچنین کاهش عرضه و افزایش 
قیمت نان هــای صنعتی را با آغــاز صادرات آن 

مردود دانست.
 محمدجواد کرمی رئیس اتحادیه نان های فانتزی 
)حجیم و نیمه حجیم( تهران در تشــریح  فضای 
کنونی بازار این اقلام گفت: در اردیبهشــت سال 
1401 با حــذف یارانه و آزادســازی عرضه آرد 
مصرفی در تولید نان های حجیم و صنعتی، تقاضا 
برای این نان ها تا 50 درصد کم شد چون قیمت 
آرد 10 برابر بــالا رفته و در پــی آن قیمت انواع 
نان صنعتی به یکباره تا ســه برابــر جهش یافته 
بود، اتفاقی که در آن مقطــع نانوایان را با چالش 

رو به رو کرد.
وی افزود: با این حال این جریان شــدید کاهش 
تقاضا تداوم نداشــت و در ادامه ســال گذشته 
مصرف کنندگان خرید نان های صنعتی را از سر 
رفتند هر چند شــمار آنها در مقایســه با قبل از 

آزادسازی به طور کلی 20 درصد کاهش یافت.

کرمی ادامه داد: در اوایل ســال 1402 با افزایش 
قیمت مواد اولیه تولید مانند شکر، روغن، خمیر 
مایه، بهبود دهنده ها، دستمزد نیروی انسانی و... 
باز هم قیمت نان های صنعتی 15 درصد افزایش 
پیدا کرد، با این حال این افزایش قیمت دیگر به 
کاهش تقاضا نینجامید چون نانوایی ها قیمت نان 
را متناسب با کشــش بازار افزایش داده بودند و 
حاضر به کاهش سود برای بقای کسب و کار خود 
شــدند، در واقع با افزایش هزینه هــای تولید در 
سال جاری جهش قیمت 30 تا 35 درصدی نان 
صنعتی مطلوب نانوایان بود اما افزایش قیمت تا 
این اندازه می توانست تقاضا را تا جایی پایین آورد 

که به حذف کسب و کار آنها منتهی شود.
رئیس اتحادیه نان های فانتزی تصریح کرد: با حذف 
یارانه آرد بازار نان صنعتی بسیار رقابتی شده علاوه 
بر اینکه این بازار رقیب قدرتمندی به نام نان های 
سنتی دارد. سهم نان های صنعتی از کل مصرف نان 
کشور تنها 10 درصد است، این در حالی است که 
نانوایی های سنتی هر کیسه آرد 40 کیلویی را 30 
هزار تومان می خرند در حالی که نانوایی های صنعتی 

همین مقدار را 640 هزار تومان می خرند.
وی در تشریح آخرین وضعیت صادرات نان ایران 

توضیــح داد: دولت حدود یک مــاه پیش اعلام 
کرد نان های صنعتی که در تولید آنها از آرد آزاد 
استفاده می شود اجازه صادرات یافته اند که البته 

همه نان های صنعتی با آرد آزاد تولید می شود.
کرمی در ذکر مقاصد احتمالی صادرات نان ایران 
از کشــورهای حوزه خلیج فارس، افغانســتان، 
سوریه و عراق نام برد و افزود: پیش از این هیچ گاه 
صادرات نان از ایران مجاز نبود، هنوز هم اقدامی 
در این راستا صورت نگرفته و فعلا تنها مصوبه آن 

ابلاغ شده است.
رئیس اتحادیه نان های فانتزی در پاســخ به این 
پرسش که ممکن است صادرات نان های صنعتی 
به افزایش قیمت و یا کاهش عرضه آن در داخل 
کشور بینجامد یا نه؟ گفت: هر قدر هم صادرات 
سودده و ارزآور باشــد، بازار داخل برای نانوایان 
ایرانی در اولویت اســت و همچنان بر حفظ این 
بازار اصرار دارند زیــرا مدت ماندگاری نان خیلی 
کمتر از هر کالایی و در بهترین حالت تنها 10 روز 
است، نان تنها کالایی است که انبار ندارد بنابراین 
تولیدکننده ایرانی نمی تواند بازار داخلی را با توجه 
به رقابت با نان های سنتی از دست بدهد و بر بازار 

صادراتی متمرکز شود.

اقدام دولت و پشــتیبانی مجلــس در حوزه تکلیف 
صنایع به ساخت نیروگاه های خود تامین، می تواند 
زمینه ســرعت گرفتن رفع ناترازی برق را رقم بزند. 
توسعه نیروگاه های خود تامین برای رفع ناترازی برق 
راهبردی مهرماه 1400 با توافق وزارت نیرو و وزارت 

صمت کلید خورد.
بر اســاس جزئیات این تفاهم نامه، سرمایه گذاری 
ساخت 14 نیروگاه توسط شــرکت ها فولاد مبارکه 
اصفهان، فولاد هرمزگان به همراه فولاد کاوه جنوب، 
شــرکت آلومینیوم المهدی، شــرکت ملی مس، 
چادرملو، گل گهر، ایمیدرو )منطقــه ویژه لامرد - 
ســالکو(، ایرالکو، آلومینای ایران، توسعه آب آسیا، 
شرکت پویا انرژی، فولاد خوزستان و فولاد سترگ 
شرق انجام شده و ظرفیت مجموع این 14 نیروگاه 

برابر 12 هزار و 46۹ مگاوات برآورد می شود.
البته حداقل ظرفیت این تفاهم نامــه برابر 10 هزار 
مگاوات عنوان شده و مازاد بر 10 هزار مگاوات با توافق 
و تایید 2 وزارتخانه نیــرو و صنعت، معدن و تجارت 
قابل  افزایش یا جایگزینی خواهد بود. پس از تفاهم 
وزارت نیرو و وزارت صمت، مجلس شورای اسلامی 
نیز به مساله ســاخت نیروگاه های خود تامین ورود 
کرد و در قالب قانون مانع زدایی از صنعت برق، توسعه 

این حوزه را در دستور کار قرار داد. بر اساس جزئیات 
ماده 4 قانــون مانع زدایی صنعت برق که در ســال 
1402 به تصویب رسید، صنایع انرژی بر با هماهنگی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت نیرو مکلف 
هســتند، حداقل ۹ هزار مگاوات نیروگاه حرارتی با 
بازدهی حداقل 55 درصد و یک هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر و پاک تا پایان سال 1404 از محل منابع 

داخلی صنایع مذکور احداث کنند.
در صورت عدم ســاخت، تامین برق این صنایع در 
شــرایط کمبود برق، در اولویت طرح های مدیریت 
مصرف برق وزارت نیرو قرار می گیــرد. وزارت نیرو 
مکلف است از تامین برق این صنایع، پشتیبانی و برق 
تولیدی مازاد آنها را منتقل کند. برق مازاد نیروگاه های 
فوق در بورس انرژی یا به صورت قــرارداد دوجانبه 
قابل فروش است. وزارت نفت مکلف است با هماهنگی 
وزارت نیرو سوخت مورد نیاز نیروگاه های مذکور را 

تامین کند.
هم اکنون نیز آیین نامه ماده 4 قانون مانع زدایی توسط 
وزارت نیرو تهیه و در هیات وزیران به تصویب رسیده 
است. »مصطفی رجبی مشهدی« سخنگوی صنعت 
برق در این باره گفت: آیین نامه اجرایی ماده 4 قانون 
مانع زدایی از توسعه صنعت برق درباره احداث نیروگاه 

توسط صنایع انرژی بر کشور به تصویب هیات دولت 
رسیده است.

وی افزود: در تابستان ســال جاری 6۷5 مگاوات از 
ظرفیت این نیروگاه ها وارد مدار شــد و امید اســت 
تا ســال آینده این مقدار به یک هزار و ۷12 مگاوات 
افزایش یابد. این مقام مسوول بیان داشت: با تصویب 
این آیین نامه فرایند صدور مجوزهای لازم برای ساخت 
این نیروگاه ها توسط صنایع انرژی بر کشور تسریع شده 
و صنایع کشور می توانند با سرعت بیشتری نسبت به 

تکمیل نیروگاه های خود اقدام کنند.
رجبی مشــهدی ادامــه داد: وظایــف مشــخصی 
برای تســهیل صدور مجوزهای لازم اعــم از مجوز 
محیط زیست، تخصیص ســوخت و تخصیص آب و 
اتصال به شبکه، توســط نهادهای مربوطه مشخص 
شــده که امید اســت با انجام به موقع این وظایف، 
نیروگاه های صنایع در اسرع وقت به شبکه سراسری 
برق کشور متصل شوند و در نتیجه مصرف برق آنها از 

روی شبکه سراسری برق برداشته خواهد شد.
باتوجه بــه هماهنگی دولت و مجلــس و همچنین 
اقدامات وزارت نیرو، پیش بینی می شود روند ساخت 
نیروگاه های خود تامین با محوریت صنایع سرعت 

بیشتری بگیرد.

یک کارشناس اقتصاد مسکن اظهار داشــت: اما باید توجه داشت که بازار 
مسکن شبیه به بازار طلا نیست که اصلاح قیمت ها با ریزش و کاهش انجام 
شود بلکه قیمت مسکن به دلیل چسبندگی قیمتی، وقتی به طور قابل توجه 
افزایش پیدا می کند، افزایش قیمت آن مدتی متوقف می شود تا تورم به آن 

برسد که به این دوره توقف افزایش قیمت، دوره رکود می گویند.
حســین عبده تبریزی در گفت وگو با ایلنا درباره وضعیت بازار مسکن در 
شرایط رکودی و اثر گذاری پروژه های دولتی از جمله نهضت ملی مسکن 
در این بازار، اظهار داشت: واقعیت این است که بازار مسکن در سال گذشته 
یک پرش قابل توجهی را تجربه کرد به طوریکه از تورم فرا رفت و در هر حال 

حاضر در دوره اصلاح قیمت ها قرار دارد.
وی تاکید کرد: اما باید توجه داشت که بازار مسکن شبیه به بازار طلا نیست 
که اصلاح قیمت ها با ریزش و کاهش انجام شود بلکه قیمت مسکن به دلیل 
چسبندگی قیمتی، وقتی به طور قابل توجه افزایش پیدا می کند، افزایش 
قیمت آن مدتی متوقف می شود تا تورم به آن برسد که به این دوره توقف 

افزایش قیمت، دوره رکود می گویند.
این کارشناس اقتصاد مسکن درباره بازه زمانی رکود بازار گفت: مدتی است 
که بازار مسکن در دوره رکود قرار گرفته و ممکن است که این دوره بیش از 
6 ماه و تا یک سال طول بکشد تا بازار مسکن بتواند پیش خوری که در تورم 
داشته را پوشش دهد اما باز هم با تورم حرکت می کند هر چند که قیمت ها 

در این بازار بیش از تورم بالا رفته است.
عبده تبریزی ادامــه داد: در حال حاضر یک رکود عمیق در بازار مســکن 
هستیم و مردم قدرت خرید برای انجام معاملات مسکن را ندارند و اغلب به 
دنبال این هستند که با تهاتر بتوانند معامله ای را در بازار مسکن انجام دهند. 

امروز هیچ کسی توان این را ندارد که معامله نقدی را انجام دهد.

در حالی که چند روز از ابلاغ سیاست های توسعه دریامحور توسط مقام معظم 
رهبری می گذرد اقدامات و برنامه ریزی هایی در این بخش صورت گرفته است.
در حالی که چند روز از ابلاغ سیاست های توسعه دریامحور توسط مقام معظم 
رهبری می گذرد اقدامات و برنامه ریزی های لازم در راستای توسعه اقتصاد 
دریامحور و افزایش سرمایه گذاری ها در این بخش صورت گرفته است به طوری 
که در این زمینه تفاهم نامه و کارگروه هایی در این بخش شکل گرفته تا شاهد 

افزایش بهره وری در این حوزه باشیم.
در همین رابطه علی اکبر صفایی، مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفته 
است 1۸ هزار و ۹00 میلیارد تومان طرح در بخش دریا اجرا شده و پیش بینی 
می شود سرمایه گذاری در اقتصاد دریا چه داخلی و چه خارجی به 100 هزار 

میلیارد تومان برسد.
وی تاکید کرد: تفاهم نامه با بانک مسکن در رابطه با وجوه اداره شده همزمان 
با ابلاغ مقام معظم رهبری در خصوص لزوم توسعه سیاست های دریامحور به 
امضا رسید. نوسازی ناوگان تجاری، ناوگان شناور های خدماتی بندری و دریایی 
و تجهیزات بندری دریایی از وظایف سازمان است که به موجب این قرارداد، 
منابع سازمان بنادر به عنوان وجوه اداره شده در بانک مسکن اندوخته و از محل 
آن به بخش های خصوصی متقاضی ساخت شناور و توسعه فعالیت های دریایی 

تسهیلات اعطا شود.
صفایی افــزود: این توافــق در نهایت موجب ســاخت حجــم عظیمی از 
شناور های جدید در داخل کشور، رونق اقتصاد دریایی و اشتغال دریانوردان 
و ساحل نشینان خواهد شد. در همین رابطه حسینی مدیرعامل بانک مسکن 
هم گفت: قرارداد عاملیت وجوه اداره شده سازمان بنادر و دریانوردی نیز پیرو 
همین موضوع به امضا رسیده و بستری برای تاکید بر موضوع کمک و حمایت 

بانک مسکن در انجام رسالت بزرگ این بانک است.

رئیــس دبیرخانه ســتاد 
ســاماندهی حمایــت از 
مشــاغل خانگــی وزارت 
کار به اشــاره به ضرورت 
ورود مشــاغل خانگی به 
عرصه های جدید و نوآورانه گفــت: درصددیم تا 
به متقاضیان گروه ســنی 15 تا 1۸ســال نیز در 
قالب کارآفرینی نوجوانان، مجوز مشــاغل خانگی 

اعطا کنیم.
به گزارش تســنیم، اهمیت کارآفرینی و ضرورت 
توجه به آن در توســعه کشــورها و نقش مشاغل 

خانگی در توســعه اقتصادی به عنوان یک فعالیت 
کارآفرینانه امری اثبات شده و غیرقابل انکار است. 
بخش زیادی از مفهوم کارآفرینی را شــاید بتوان 
منحصر به فعالیت هایی دانست که در منزل و توسط 
زنان خانه دار انجام می شود. آزیتا همتیان، رئیس 
دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی از تخصیص 
۷0هزار میلیارد ریال تسهیلات برای توسعه مشاغل 
خانگی کشور در سال گذشــته و امسال خبر داد 
و گفت: این رقم رشد خوبی نســبت به سال های 

گذشته دارد.
وی با اشاره به اینکه  با تخصیص این اعتبار از سوی 
بانک مرکزی، تلاش کردیم که همه اســتان ها زیر 

پوشش قرار گیرند هرچند میزان درخواست ها نیز 
زیاد است و شاید کفاف همه آنها را ندهد گفت: 30 
هزار میلیارد ریال تسهیلات مذکور مربوط به سال 
1401است،  با رشــد خوب مشاغل خانگی و ورود 
فعالان اقتصادی بویــژه بانوان به ایــن عرصه، در 
سال جاری موفق به گرفتن 40 هزار میلیارد ریال 

تسهیلات از بانک مرکزی شدیم.
همتیان با اشاره به اینکه از این رقم یکهزار و 140 
میلیارد ریال تسهیلات مشــاغل خانگی به استان 
اصفهان تخصیص یافته اســت، اظهار داشت: امید 
اســت با نگاه مثبت بانک مرکزی و جهش مشاغل 
خانگی، سال آینده رقم چشمگیرتری برای کشور 

در این بخش تخصیص یابد.

وی با اشــاره به تک رقمی شــدن نرخ بیکاری در 
25 استان گفت: نرخ مشارکت اقتصادی نیز بویژه 
در میان زنان افزایش یافته کــه یکی از دلایل آن 
ارزش گذاری و بها دادن به توانمندسازی طرح های 
اشتغال مختص بانوان است که در دولت سیزدهم 
اتفاق افتــاد. آنطور که همتیان مــی گوید: دولت 
سیزدهم در 2 سال اخیر رویکردها نسبت به مشاغل 
خانگی را تغییر داد و با برداشتن موانع پیش روی 
این مشاغل، میزان تســهیلات بانکی برای آنها را 

افزود.
به گفته وی، حدود ۹5 درصد از رشته ها و مشاغل 
خانگی در کشــور ثبــت محور اســت و به طریق 
الکترونیکی ثبت می شود که این امر به کوتاه شدن 

فرایندهای اداری منجر شــده اســت. وی، یکی از 
سیاست های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را 
توسعه مسائل پشتیبانی در مشاغل خانگی عنوان 
و خاطرنشان کرد: ما بدنبال گفتمان سازی عمومی 
درباره مشاغل خانگی هستیم و تاکنون ۷00 شبکه 
در زنجیره تامین مشــاغل خانگی در کشور ایجاد 

شده است.
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل 
خانگی وزارت کار با بیان اینکه زنان حدود ۸0 درصد 
از فعالان مشاغل خانگی را تشکیل می دهند، افزود: 
نگاه فرودستانه ای که به این دســته از مشاغل در 
سال های گذشته وجود داشت، برطرف شده است. 
همتیان با اشاره به اینکه تعداد رشته های مشاغل 
خانگی از 3۸0 به 512 رشته در زمان حاضر رسیده، 
خاطرنشان کرد: بزودی یکصد رشته دیگر نیز به آنها 

اضافه می شود.
وی، برخی از دغدغه های فعالان مشاغل خانگی را 
در حوزه نظام بانکی مانند ضمانت ها و دیرپرداخت 

شدن تسهیلات دانســت و افزود: بازار و فروش هم 
یکی از دغدغه هــای فعالان این عرصه اســت که 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعــی برنامه هایی را 

برای رفع آنها اجرا کرده و در دستور کار دارد.
وی با اشــاره به اینکه وزارت کار 2 تفاهمنامه مهم با 
2 بانک کشور برای تامین مالی و توسعه بازار مشاغل 
خانگی امضا کرده، خاطرنشان کرد: ما همچنین تقاضای 
زیادی بــرای فروش و صادرات محصولات مشــاغل 
خانگی داریم که با تمهیدات در نظر گرفته شده امید 

است تا پایان سال این امر بخوبی محقق شود.
همتیان به طراحی ســکویی برای فروش مجازی 
محصولات مشاغل خانگی اشــاره و اضافه کرد: ما 
درصدد تشکیل کنسرسیوم منطقه ای با همکاری 
سفارتخانه های کشورمان در خارج از کشور بمنظور 
صادرات محصولات مشاغل خانگی هستیم و وزارت 
کار نیز با برخی از کشورهای منطقه قراردادهایی را 
برای استفاده از ظرفیت نمایشگاه ها و بازار آنها امضا 

کرده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مجوز مشاغل خانگی برای متقاضیان ۱۵ تا ۱۸ سال صادر می شود 

ایجاد سکوی فروش مجازی محصولات خانگی

کاهش ۲۰ درصدی تقاضای نان فانتزی

مجوز صادرات نان ابلاغ شده است
ساخت نیروگاه های خود تامین صنایع سرعت می گیرد

گام مهم برای تسریع در رفع ناترازی برق

سرمایه گذاری ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی در اقتصاد دریادولت پولی برای ساخت مسکن ندارد
آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد 

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل در 
دو نوبت آگهی میگردد. در صورتی که هر کس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید. در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگرده با 
معترض تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/0۸/22 نوبت دوم :1402/0۹/0۷
1- تقاضای »مهتاب السادات قنبری« فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 2۹1۷.61 متر مربع مجزی شده از پلاک 

شماره)(فرعی از 146 اصلی واقع در بخش 12خروجی از مالکیت مالک اولیه آای ابدال فرزند مراد
2- تقاضای رضا نوری فعلی  فرزند قنبر علی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت5165.۸۸ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره )( 

فرعی از 122اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه عزیز فرزند نور قدم
3- تقاضای »کیان الفتی« فرزند محمدآقا نسبت به ششدانگ باغ بمساحت ۹00 متر مربع مجزی شده از پلاک شماره  فرعی از 23 اصلی واقع در بخش 

12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجی علی رضایی 
4- تقاضای شاطهماس گلمرادی اسدآبادی فرزند »گلمراد« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساعت ۷۸03.۷متر مربع مجزی شده از 

پلاک شماره )( فرعی از 24 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجیعلی ملکی و جمشید ملکی و یحیی خان رشیدی«
 5- تقاضای »شاطهماس گلمرادی اسدآبادی« فرزند »گلمراد« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 2520 متر مربع مجزی شده از 

پلاک شماره )(فرعی از 24 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجیعلی ملکی و جمشید ملکی و یحیی خان رشیدی 
6-تقاضای »شاطهماس گلمرادی اسد آبادی« فرزند »گلمراد« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمسلعت 1۸4۸.1 متر مربع مجزی شده 

از پلاک شماره )( فرعی از 24 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجیعلی ملکی و جمشید ملکی و یحیی خان رشیدی
حسین علیزاده 
رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان نورآباد 

تغییر بافت بازار کار با ورود فناوری
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

سهم مشاغل خانگی از بازار تولید و اشتغال کشور ناچیز است. این در حالی است که 23 درصد اشتغال 
در کشورهای توسعه یافته را مشاغل خانگی تشــکیل می دهد. با توجه به تنوع جغرافیایی، فرهنگی 

و اقلیمی موجود، کشور بیش از درصدهای سه و چهار درصد ظرفیت توسعه مشاغل خانگی را دارد.
مهمترین ویژگی مشاغل خانگی کم ســرمایه بر بودن و درآمدزایی بالای آن است. مشاغل خانگی به 
دلیل سودآوری و تنوع رشته ها و نبود بروکراسی های پیچیده اداری مورد استقبال بسیاری از فعالان 
و صاحبان مشاغل قرار دارد. از سوی دیگر ایجاد و توسعه اشتغال خانگی در قالب تشکیل تعاونی های 
مشاغل خانگی می تواند از سوی بسیاری از خانوارها به ویژه زنان، جوانان جویای کار و فارغ التحصیلان 

دانشگاهی دنبال شود.
از گذشته نیز بحث مشاغل خانگی در کشور مطرح بود چون ما ظرفیت های اشتغال کوچکی داریم و 
هزینه تامین کسب و کار در کشور بالا است و برای برخی از کسانی که تمایل دارند خود بتوانند کارهایی 
را انجام بدهند و کسب درآمد کنند، مسیر خوبی اســت و دولت به همین کار توصیه داشت. کارهای 
مربوط به صنایع دستی و هنر های بومی و ابداعات و اختراعاتی که افراد می توانند خود داشته باشند 

و امکان پیگیری این کارها در خارج از خانه به دلیل پر هزینه بودن و نیاز به سرمایه بالا ممکن نیست.
در عین حال راه اندازی تعاونی های تامین نیاز مشاغل خانگی به منظور کاهش هزینه ها وسهولت تامین 
مواد اولیه مورد نیاز ضرورت دارد. تغییر تکنولوژی و تغییر بافت بازار کار در دنیا به سمت استفاده از پلت 
فرم های اینترنتی و مجازی پیش رفته است و فرصت و ظرفیت بسیار بزرگی است تا مشاغل گسترده ای 
در این فضا شکل بگیرد. بسیاری از کسب و کارها در قرن 21 بر سکوها و پلتفرم های اینترنتی مبتنی 

است. ما نمی توانیم چشم خود را بر این امکانات و ابزار ببندیم. 
این ها تکنولوژی جدید هستند و حتما باید مورد استفاده قرار بگیرند اما دولت بر اساس قانون موظف به 
نظارت است و باید بستر این کار را در کشور فراهم کند. شکل گیری دولت الکترونیک بر اساس همین 
دیدگاه در کشور انجام شده است. شرایط زمانی و مشکلاتی که به طور مقطعی در کل دنیا و کشور ما 
ایجاد شده است ضرورت استفاده از فضای مجازی و پلت فرم های اینترنتی را در کشور نشان می دهد.
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فناوری و 
اطلاعات

صدور بیش از ۳۹ هزار اینماد
بنابر اعلام مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، در شش ماهه نخست ۱۴۰۲، تعداد 
۳۹ هزار و ۴۳۴ نماد تجارت الکترونیکی )اینماد( به کســب وکارهای اینترنتی 
اعطا شده که نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته با رشد بیش از ۵۳ درصدی 

مواجه شده است.
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در آخرین گزارش عملکرد آماری خود که مربوط 
به بازه زمانی شش ماه نخست ۱۴۰۲ است، به شــرح جزئیات مربوط به خرید، 
مزایده، مناقصه و حجم معاملات در ســامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد(، 
تعداد نماد تجارت الکترونیکی و گواهی امضای الکترونیکی صادر شــده از سوی 

این مرکز پرداخته است.
بر اساس این گزارش، در فصل بهار و تابستان ســال جاری، تعداد ۳ هزار و ۳۷۳ 
دســتگاه اجرایی و بیش از ۶۳هزار و پانصد مجموعه خصوصی به سامانه تدارک 
الکترونیکی دولت )ستاد( پیوســته اند. در این بخش شاهد رشد ۱۹.۷ درصدی 
ثبت نام دستگاه های اجرایی و رشد بیش از ۳۴ درصدی ثبت نام بخش خصوصی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل در سامانه ستاد بوده ایم.
در بخش »خرید« نیز تعــداد معاملات از ۱۸۰هــزار و ۸۰۰ معامله عبور کرد و 
حجم معاملات را به ۳۶۵ هزار و ۹۲۴ میلیارد ریال رساند که نسبت به مدت زمان 
مشابه در سال گذشته بیش از ۶۰ درصد افزایش داشــته است. تعداد معاملات 
بخش »مزایده« به عدد ۱۷ هزار و ۵۱۲ معامله با حجم ۳۸۳ هزار و ۹۲۸ میلیارد 
ریال رســیده، در بخش مناقصه تعداد معاملات ۲۲ هزار و ۸۰۹ معامله با حجم 

۴۲۷۲۰۵۸ میلیارد ریال است.
در شــش ماهه نخســت ۱۴۰۲، تعداد ۳۹ هزار و ۴۳۴ نماد تجارت الکترونیکی 
)اینماد( به کسب وکارهای اینترنتی اعطا شده که نســبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته با رشد بیش از ۵۳ درصدی مواجه شده اســت. آمار دیگری که در 
این گزارش به چشــم می خورد مربوط به تعداد شکایات ثبت شــده کاربران از 
کسب وکارهای اینترنتی دارای اینماد اســت. در شش ماه نخست امسال حدود 
۵ هزار شکایت از کســب وکارهای اینترنتی دارای اینماد ثبت شده در حالی که 

در مدت زمان مشابه سال گذشته تعداد شکایات ۵ هزار و ۴۷۸ مورد بوده است.
بخش بعدی این آمار مربوط به صدور گواهی امضای الکترونیکی است. در شش 
ماه نخســت ســال جاری تعداد ۱۵۵۸۶۷۳ گواهی امضای الکترونیکی توسط 
مراکز میانی صادر شده است. در این گزارش به درآمد حاصل از خدمات تجارت 
الکترونیکی، صدور گواهی الکترونیکی و سامانه ستاد نیز اشاره شده که در شش 

ماه مورد نظر این گزارش ۳۴۲.۶ میلیارد ریال بوده است.

ساخت یک سامانه »کوانتومی« برای امنیت ارتباطات
مدیر یک شرکت دانش بنیان از ساخت »سامانه توزیع کلید کوانتومی فیبری« 
برای امنیت ارتباطات خبر داد و گفت:توزیع کلید کوانتومی امکان اشتراک گذاری 
یک کلید تصادفی مخفی را بین دو شــخص فراهم می کند. حمیدرضا شجاعی 
با اشاره به کسب دانش فنی و ساخت »ســامانه توزیع کلید کوانتومی فیبری« 
گفت: این محصول از فناوری های جدید کوانتومی به شمار می رود که به تازگی 
و در نمایشگاه نانو ۱۴۰۲ از آن رونمایی شد. توزیع کلید کوانتومی )QKD( یک 
روش ارتباط امن است که یک پروتکل رمزنگاری مبتنی بر مکانیک کوانتومی را 
پیاده سازی می کند. مدیرعامل شــرکت دانش بنیان پارسا درباره این دستگاه و 
کارکردهای آن توضیح داد و گفت: توزیع کلید کوانتومی امکان اشتراک گذاری 
یک کلید تصادفی مخفی را بین دو شخص فراهم می کند که می توان از آن برای 

رمزگذاری و رمزگشایی پیام ها استفاده کرد.
این فعال فناور افزود: از ویژگی های منحصر به فرد و مهم توزیع کلید کوانتومی 
این است که دو کاربر در حال ارتباط می توانند حضور شخص ثالث و تلاش او برای 
کسب دانش از کلید را تشخیص دهند. کاربرد این دستگاه در زمینه ارتباطات امن 
است. در مراکز حساس دولتی، دفاعی و اقتصادی )مثل بانک مرکزی( کاربرد دارد 

و می تواند در زیر ساخت های مخابراتی نیز استفاده شود.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان ضمن بیان این مطلب که تاکنون تنها ۴ مورد 
از این دستگاه در دنیا تولید شده و ایران پنجمین کشور دارنده دانش فنی ساخت 
این دستگاه به شمار می رود، گفت: این پروژه از سال ۱۳۹۸ آغاز شد و ۱۰ تا ۱۲ نفر 
از فارغ التحصیلان دانشگاه های شریف، شهید بهشتی، امیرکبیر در انجام پروژه 
مشارکت داشتند و اعضای هیأت علمی دانشگاه های علم و صنعت و شهید بهشتی 

نیز در فرایند پروژه کمک کردند.
وی درباره چرایی ضرورت ورود به حوزه کوانتومی و ساخت چنین سامانه توضیح 
داد و گفت: در آینده ای نزدیک پیش بینی می شــود کامپیوترهای کوانتومی با 
قدرت پردازش بالا ظهور می کنند که البته در حــال حاضر هم تا حدودی قابل 
دسترس هســتند که در این شــرایط فرایند امنیتی تبادل داده و بحث تبادل 
اطلاعاتی در بانک ها و مراکز حساس زیر سوال خواهد رفت؛ یکی از دستگاه های 
مقابله کننده با چالش های امنیتی همین سامانه توزیع کلید کوانتومی است که 
فرایند تبادل کلید مورد نیاز برای رمزنگاری را انجام می دهند و دیگر امکان هک 

سوپر کامپیوترهای کوانتومی وجود نخواهد داشت.
شجاعی با تاکید بر اینکه ســامانه می تواند از ایجاد چالش های امنیتی در حوزه 
ارتباطات جلوگیری کند، گفت: نسخه ای که هفته گذشته رونمایی شد، پرتابل 
اســت و در صورت حمایت معاونت علمی ریاســت جمهوری تا ۶ ماه آینده این 
محصول قابلیت تجاری ســازی دارد. این محصول حتماً بــازار جهانی دارد چرا 
که تعداد نمونه های مشابه آن در دنیا محدود است. این فعال فناور گفت: قیمت 
نمونه های خارجی این دستگاه بین ۴۰۰ تا ۶۰۰ هزار دلار برآورد می شود و قیمت 

آن در داخل کشور در صورت تجاری سازی خیلی کمتر است.

خبر خوش رییس پارک فناوری پردیس؛
موافقت با تمدید قرارداد اجاره کارخانه نوآوری »آزادی«

رییس پارک فناوری پردیس گفت: در مذاکره با مالک کارخانه نوآوری آزادی مقرر 
شد، قرارداد اجاره تمدید شود. مهدی صفاری نیا در اختتامیه جایزه سالانه هوش 
مصنوعی ایران و اختتامیه رقابت های ســایبری پرچم که با حضور معاون علمی 
رییس جمهور در محل پارک فناوری پردیس برگزار شد، درباره آخرین وضعیت 
کارخانه نوآوری آزادی گفت: وظیفه ما به عنوان دولت تسهیلگری، قاعده گذاری 

و ایجاد زمین بازی برای بازیگران یعنی افراد، تیم ها و شتاب دهنده ها است.
رییس پارک فناوری پردیس با اشــاره به اینکه قرارداد ۵ ساله کارخانه نوآوری 
آزادی تمام شده است، افزود: ما بیش از ۲۰ جلسه برای مذاکره با مالک داشتیم و 
به این توافق رسیدیم که در مرحله اول قرارداد کارخانه را با مالک تمدید کنیم و 

در آینده در صورت امکان ملک کارخانه را خریداری کنیم.
صفاری نیا با بیان اینکه بیــش از ۲ هزار نفر در کارخانه نــوآوری در حوزه های 
مختلف از جمله آی تی و زیست فناوری مشغول به فعالیت هستند، گفت: هیچ 
نگرانی برای فعالیت تیم ها در کارخانه نــوآوری آزادی وجود ندارد. وی در ادامه 
گفت: پارک فناوری پردیس حمایت هایی را در قالب معافیت های مالیاتی برای 
تیم ها و تسهیلات مالی برای شــتاب دهنده های در کارخانه نوآوری در دستور 

کار خود دارد.
صفاری نیا از برگزاری المپیک فناوری در ســال آینده خبر داد و گفت: المپیک 
فناوری در ۵ حوزه رباتیک، هوش مصنوعی، کد نویسی و مسابقه پهپادها خواهد 
بود. وی ادامه داد: این رقابت ها ابتدا در سطح منطقه ای و سپس در نیمه دوم سال 

آینده به میزبانی پارک در سطح کشوری برگزار خواهد شد.

اخبار

معاون مستعدان و آینده سازان 
بنیاد ملی نخبــگان از اعلام 
آمادگــی بخــش خصوصی 
بــرای همــکاری در جذب 
نخبــگان خبــر داد و بــر 
فراخوان جذب نخبــگان در دســتگاه های دولتی در 
آینده نزدیک تأکید کرد. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، 
معاون مســتعدان و آینده ســازان بنیاد ملی نخبگان 
از برنامه بنیاد برای اســتفاده از ظرفیــت نخبه ها برای 
نخبه پروری و هدایت استعدادها به سمت تأثیرگذاری 
 و حــل مســأله در بمگاه هــای خصوصــی و دولتی 

خبر داد.
رسول محمدقلی در رویداد سرای امید، گفت: به زودی 
فراخوان جذب ۴۰۰۰ نخبه در دستگاه های اجرایی اعلام 
خواهد شد. علاوه بر آن شرکت های خصوصی بزرگ نیز 
اعلام آمادگی کردند تا از نخبگان در مشاغل تخصصی 

مورد نیاز خود بهره ببرند.
معاون آینده ســازان با بیان اینکه بنیاد ملی نخبگان به 
دنبال پوشــش حداکثری نخبگان و رساندن نخبگان 
به حداکثر اثرگذاری است، خاطرنشــان کرد: در کنار 
این موارد، ۲۰ کلان پروژه ملی و آینده ساز نیز اجرایی 
می شــود که در هر یک از آنها یک استاد نخبه به عنوان 
راهبر قرار دارد و دیگــر نخبگان نیز بنا به تخصص خود 
در این پروژه ها که نتیجه آن تاثیر محسوسی در توسعه 

کشور دارد، به کار گرفته خواهند شد.
وی تأکید داشــت: جامعه مخاطب بنیاد ملی نخبگان 
حدود ۶۰ هزار نفر هســتند. یعنی این بنیاد حدود ۶۰ 
هزار اســتعداد برتر را از دوره دانش آموزی تا پایان دوره 
دانشگاه پوشش می دهد. این در حالیست که قطعاً تعداد 
مستعدان تحصیلی کشور بیش از این عدد هست. معاون 
مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان افزود: از سال 
۱۳۹۳، برنامه ملی شــهاب با هدف شناسایی و هدایت 
استعدادهای تحصیلی در مقطع دانش آموزی اجرا شد 

تا این افراد در یکی از ۸ زمینه اســتعدادی شناسایی و 
هدایت شوند.

محمدقلی ادامــه داد: در مقطع متوســطه اول و دوم 
حدود ۷ میلیون دانش آموز در کشــور وجود دارد که با 
استاندارد ۱۰ درصد مســتعد برتر بودن جامعه آماری، 
باید حدود ۷۰۰ هزار نفر از این افراد در برنامه ملی شهاب 
شناسایی و حمایت می شدند؛ با این همه، در حالی که 
مخاطبان سال اول این برنامه حالا وارد دانشگاه شده اند، 
می توان اذعان کرد اقدامات انجام شــده برای هدایت 
 و پشتیبانی از مســتعدان برتر شناســایی شده کافی

 نبوده است.
وی با بیان اینکه در مناطق محروم دانش آموزانی حضور 
داشتند که در هشت زمینه استعدادی مدنظر شهاب به 
عنوان مستعد برتر شناسایی شــده بودند، گفت: بنیاد 
ملی نخبگان قصد دارد در کنار شناسایی استعدادهای 
برتر، در بخش هدایتی و رشد نیز اقدامات و برنامه های 

جدیدی را اجرا کند.
محمدقلی اضافه کرد: یکــی از این برنامه ها، حمایت از 
کانون های مردمی نخبه پرور و ســرمایه گذاری در آنها 
و ایجاد بستر مناسب برای هدایت بخش قابل توجهی از 
مستعدان برتر است، اقدام بعدی، حمایت ویژه از مدارس 
با تراکم بالای دانش آموزان شهاب است که در این بخش 

نیز مستعدان برتر مورد حمایت قرار خواهند گرفت.
معاون مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان ادامه 
داد: علاوه بر این موارد، طبق تفاهم و همکاری با سازمان 
صدا و سیما مقرر شده برنامه تخصصی برای شناسایی 
استعدادهای مختلف به ویژه در مناطق محروم طراحی 
شود و در کنار این برنامه پلتفرم اینوا نیز راه اندازی خواهد 
شد تا استعدادهای برتر به ویژه در مناطق محروم بتوانند 
در قالب رویدادهای مختلف برنامه های رشدی خود را 

دریافت کند.
وی با بیان اینکه بســیاری از مســتعدان برتر به دلیل 
عدم دسترســی به امکانات و منابع آموزشــی، از ادامه 
تحصیل باز مانده اند یادآور شد: ساماندهی نخبه یاران 
اقدام ویــژه دیگر بنیاد ملــی نخبگان بــرای حمایت 
از اســتعدادهای برتر شناســایی شــده در برنامه ملی 

شهاب اســت. در این بخش بنیاد قصد دارد از ظرفیت 
مســتعدان به عنوان نخبه یار در هدایت و پشــتیبانی 
 استعدادهای برتر دانش آموزی به ویژه در مناطق محروم

 استفاده کند.
وی با بیان اینکه بعد از اتمام دوران تحصیل و اخذ دیپلم 
استعدادهای برتر یا به دانشگاه می روند یا به هر دلیلی در 
دانشگاه ادامه تحصیل نمی دهند، گفت: در این سال ها 
بیشتر حمایت های بنیاد متوجه اســتعدادهای فنی و 
مهندسین در بخش دانشجویی بوده از این رو ضروری 
است بنیاد ملی نخبگان برای حمایت از این استعدادها 
که عموماً در زمینه های مهارتی، مدیریتی، ادبی، هنری 

و ورزشی مستعد هستند برنامه مشخصی داشته باشد.
معاون آینده سازان بنیاد ملی نخبگان اظهار داشت: در 
دور دید بنیاد ملی نخبگان قصــد دارد با رویکرد خوب 
فراگیر به سمت عالی محدود حرکت کند؛ برای نیل به 
این هدف همه استعدادهای کشور را تحت حمایت و ارائه 
خدمات قرار خواهد داد تا فرد در مسیر استعدادی خود 
حرکت کند. این افراد با هدایت استاد نخبه تا رسیدن به 

مرحله اثرگذاری حمایت و هدایت می شوند.
محمدقلی در ادامه بیان داشــت: در ســال قبل فرایند 
جذب هزار نخبه در دســتگاه های اجرایی آغاز شد که 

البته این فرایند چالش ها و مشکلاتی نیز داشت که بنیاد 
ملی نخبگان برای رفع آنها اعلام آمادگی کرده و می کند. 
علاوه بر آن اقدامات لازم برای تدوین و تصویب آیین نامه 
نگهداشت نخبگان در دستگاه های اجرایی نیز در دست 
انجام است تا از این افراد در مشاغل استخدامی حمایت 

کافی صورت بپذیرد.
شایان ذکر است هشتمین رویداد سرای امید با حضور 
رسول محمدقلی معاون آینده سازان بنیاد ملی نخبگان، 
حجت الاسلام سعید کرمی سرپرست دفتر نمایندگی 
نهاد رهبری در بنیــاد، و جمعی دیگر از مســئولان و 
مستعدان برتر به همت دفتر نهاد نمایندگی رهبری در 

بنیاد ملی نخبگان در مشهد مقدس برگزار شد.
در این مراســم حدود ۷۰۰ نفر از نخبگان و مستعدان 
برتر از ۱۰ استان کرمانشاه، مرکزی، آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، ایلام، کردســتان، البرز، لرســتان، و 
فارس حضور داشــتند و در طی ســه روز برگزاری این 
رویداد علاوه بر شرکت در برنامه های زیارتی و تفریحی 
در نشســت هایی جداگانه با حضور روسای بنیادهای 
نخبگان استانی و مسئولان بنیاد ملی نخبگان به بحث 
و تبادل نظــر پیرامون برنامه بنیاد و ســایر برنامه های 

نخبگانی پرداختند.

فراخوان جذب نخبگان در دستگاه های دولتی

بخش خصوصی ، نخبگان را استخدام می کند
News kasbokar@gmail.com

کارخانــه تبدیل مواد حــاوی کربن نظیــر زباله های 
پلاســتیکی به گرافن و هیدروژن بــا تلاش محققان 
بــه زودی راه انــدازی می شــود. محققان شــرکت 
یونیورســال متر و دانشــگاه رایس در آمریکا به دنبال 
ایجاد فرآیندی برای تولید کارآمد گرافن و هیدروژن از 
پسماندهای پلاستیک هستند. شرکت یونیورسال متر 
)Universal Matter(، یک شرکت نوپا است که از 
یک گروه تحقیقاتی در دانشــگاه رایس انشعاب یافته 
است. این شــرکت پیش از این در حال کار روی تولید 
گرافن از زباله های پلاستیکی در مقیاس صنعتی بود. به 
تازگی تیمی از محققان دانشگاه رایس نشان دادند که 
روند تبدیل مواد حاوی کربن نظیر زباله های پلاستیکی 

به گرافن و هیدروژن به راحتی قابل انجام است و می توان 
با استفاده از مخلوط مواد پلاستیکی به عنوان مواد اولیه، 
یک جریان تقریباً خالص از گاز هیدروژن را تولید کرد.

در بررسی قبلی آنها با اســتفاده از هر منبع کربنی، از 
جمله کک نفتی، زغال ســنگ، زباله های مواد غذایی 
یا بیوچار، اقدام به تولیــد گرافن کرده  بودند اما اکنون 
این تیم به دنبال استفاده از زباله های پلاستیکی نظیر 
پلی پروپیلن و پلی اتیلن هســتند که به دلیل محتوای 

بالاتر هیدروژن می توان از آن استفاده کرد.
جیمز تور از محققان دانشگاه رایس در مورد این تحقیق 
گفت: ما متوجه شــدیم در بیش از سه هزار کیلو گرم 
پلاســتیک در مدت ســه هزارم ثانیه گاز از آن خارج 

می شــود. ما فقط مقدار کمی از این گاز را برای تبدیل 
به هیدروژن به دام انداختیــم. این تیم پس از تجزیه و 
تحلیل، دریافت که این گاز تا ۹۴ درصد هیدروژن است. 
با تغییر مواد اولیه کک و استفاده از زباله های پلاستیکی 
که دارای درصد وزن مطلوب تر هیدروژن )حدود ۱۴ 
درصد وزنی( و هزینه بسیار کم هســتند، این فرآیند 
می تواند تولید هیدروژن را به حداکثر برساند و در عین 

حال گرافن را با بازده بالا تولید کند.
جیمز تور توضیح داد: ما پلاستیک را می گیریم و ولتاژ 
با جریان بالا را از آن عبور می دهیــم و مقدار کمی از 
افزودنی کربن مانند کک متالــورژی را برای افزایش 
هدایت پلاستیک به آن اضافه می کنیم و این کار منجر 

به تولید گرافن و هیدروژن می شود. توانایی استفاده از 
مواد اولیه کم هزینه، به همراه خلوص هیدروژن تولید 
شده، فرآیند را بسیار مطلوب می کند. اگر بتوانیم گرافن 
را با قیمت ســه هزار دلار در هر تن بفروشیم، میزان 
هیدروژنی که در این فرآیند به دست می آید، در اصل با 

قیمت کمتر از ۴٫۳۰ دلار در هر تن خواهد بود.
مراحل بعدی این کار، یافتن شریک برای فروش مجوز 
و مقیاس بندی فناوری مبتنی بر پلاستیک خواهد بود. 
  )Universal Matter(  شــرکت یونیروســال متر
قرار است در ماه های آینده یک کارخانه برای این کار 
راه اندازی کند و بک تــن در روز گرافن را از مواد اولیه 

کک متالورژی تولید کند.

عضو هیأت مدیره شرکت ملی پست با تأکید بر اینکه 
نوسازی ناوگان حمل ونقل پســتی تاثیر مستقیم در 
ارتقای کیفیت، سرعت و دقت خدمات شبکه دارد، بیان 
کرد: خرید کامیون، کامیونت، وانت و موتورســیکلت 
تا رســیدن به شرایط مطلوب در دســتور کار شرکت 

قرار دارد.
 سال ۱۳۹۸ تفاهمنامه ای چهارجانبه  فی مابین سازمان 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران، معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، شرکت ملی پست و شرکت 
تولیدکننده موتور ســیکلت های برقی، تولید ۳۰۰۰ 
موتورســیکلت برقی برای پســتچی های پایتخت در 

دستور کار قرار گرفت.
ســازمان حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران با 

هدف کمک به کاهش آلودگی هوا و استقرار مدیریت 
سبز، اعطای تسهیلات با کارمزد چهار درصد تا سقف 
۱۵۰ میلیون ریال برای هر موتورســیکلت )نیمی از 
قیمت کل( را  برعهــده گرفت و فرصــت جایگزینی 
موتورسیکلت های برقی را برای توزیع کنندگان شرکت 

ملی پست فراهم کرد.
جایگزین کردن موتورســیکلت های برقی با بنزینی، 
سالانه ۲۱۰۰ لیتر به ازای هر دستگاه، کاهش مصرف 
سوخت به همراه خواهد داشــت و با پیاده سازی طرح 
جایگزینی موتورســیکلت های برقی بــا بنزینی برای 
۳۰۰ هزار دســتگاه موتورســیکلت در تهران حدود 
۱.۵ میلیون تــن آلایندگی از فضای شــهری کاهش 
می یابد، بنابراین ســال گذشــته مراســم رونمایی 

 از  نــاوگان موتور برقی شــرکت پســت بــا حضور 
مسئولان برگزار شد.

در همین رابطه به تازگی علیرضا زرگوش- عضو هیئت 
مدیره شرکت ملی پســت-با اشاره به تصمیمات اخیر 
هیأت مدیره در راستای نوســازی ناوگان حمل ونقل 
مرسولات شبکه پستی گفت: با هماهنگی های به عمل 
آمده با یک شرکت خودروسازی و یک بانک تعدادی از 
پستچیان سراسر کشور با استفاده از این طرح صاحب 
موتور سیکلت جدید می شوند. وی افزود: بر اساس مفاد 
این طرح تسهیلاتی به صورت قرض الحسنه از سوی 

یک بانک به متقاضیان خرید موتورسیکلت ارائه شود.
عضو هیأت مدیره شرکت ملی پست ادامه داد: نوسازی 
ناوگان حمل و نقل شبکه پستی کشور طی سال های 

اخیر در چند مرحله انجام شده است و در حال حاضر در 
دو سطح خودروهای سبک و سنگین در حال اجراست. 
زرگوش با تاکید بر اینکه نوســازی ناوگان حمل ونقل 
پستی تاثیر مستقیم در ارتقای کیفیت، سرعت و دقت 
خدمات شبکه دارد، بیان کرد: خرید کامیون، کامیونت، 
وانت و موتورســیکلت تا رسیدن به شرایط مطلوب در 

دستور کار شرکت قرار دارد.
وی در پایان تأکید کرد: خرید موتور ســیکلت توسط 
موزعین اختیاری بوده و متقاضیان باید شرایط دریافت 
وام از بانک را داشته باشــند. طبق اعلام شرکت ملی 
پست، فراخوان خرید موتور ســیکلت از روز یکشنبه 
۲۱ آبان ۱۴۰۲ توســط اداره کل پشــتیبانی شرکت 

انجام می گیرد.

دو نمونه اولیه از ماهواره های مدار پایین زمین که توسط 
شرکت فاکسکان ساخته شــدند، روی موشک اسپیس 
ایکس از پایگاه نیروی فضایی واندربرگ در جنوب کالیفرنیا، 

به فضا رفتند.
پرتاب ماهواره های LEO لحظه مهمی برای این شــرکت 
تولیدکننده محصولات الکترونیک تایوانی است، زیرا فعالیت 
خود را به بخش های جدید توسعه می دهد. چنین تغییری 
با توجه به مشکلات برخی از کسب وکارهای تثبیت شده 
آن مانند تلفن های هوشمند و لپ تاپ ها، فوریت بیشتری 
پیدا کرده است. فاکسکان قصد دارد نشان دهد که دارای 
فناوری ماهواره ای برای بهره برداری از تقاضای رو به رشد 

برای ارتباطات از فضا است.
در حالی که شرکت اسپیس ایکس ایلان ماسک بیش از 
۵۰۰۰ ماهواره LEO را برای سرویس اینترنت ماهواره ای 
استارلینک خود ساخته و به فضا پرتاب کرده، فاکسکان 
انتظار دارد که بتواند ماهواره هایی را عمدتا برای مشتریان 

شرکتی و دولتی بسازد.
این ماهواره ها که با همکاری دانشگاه مرکزی ملی تایوان 

ساخته شده اند، به اندازه یک کوله پشتی هستند، هر کدام 
حدود ۹ کیلوگرم  وزن دارند و حامل دوربین ها، دستگاه های 
ارتباطی و تجهیزات دیگر هستند و طوری طراحی شده اند 
که هر ۹۶ دقیقه یک بار، در ارتفاع ۵۲۰ کیلومتری به دور 

زمین بچرخند.
یانگ لیو، رئیس فاکسکان از زمانی که مسئولیت را در سال 
۲۰۱۹ از تری گو گرفت، به دنبــال راه هایی برای متنوع 
کردن کسب و کار این شــرکت بوده و روی وسایل نقلیه 
برقی، سلامت دیجیتال و روباتیک و همچنین فناوری های 
هوش مصنوعی، نیمه رساناها و ماهواره های ارتباطی تمرکز 

کرده است.
 لیو در مصاحبه ای با بلومبرگ بیزینس ویک گفت: من باید 
چیزی پیدا می کردم تا شرکت بتواند برای ۱۰، ۱۵ سال 
آینده رشد کند. بر اســاس گزارش بلومبرگ، برآوردهای 
مختلف نشــان می دهد ارزش فاکســکان که ســومین 
کارفرمای خصوصی بزرگ جهان پس از والمارت و آمازون 
است، در سال میلادی جاری، حدود شش درصد افت کرده 

و به ۱۹۲ میلیارد دلار می رسد.

مدیر یک شرکت دانش بنیان از ســاخت »سامانه توزیع 
کلید کوانتومی فیبری« برای امنیت ارتباطات خبر داد و 
گفت:توزیع کلید کوانتومی امکان اشتراک گذاری یک کلید 
تصادفی مخفی را بین دو شخص فراهم می کند. حمیدرضا 
شجاعی با اشاره به کسب دانش فنی و ساخت »سامانه توزیع 
کلید کوانتومی فیبری« گفت: این محصول از فناوری های 
جدید کوانتومی به شمار می رود که به تازگی و در نمایشگاه 
 )QKD( نانو ۱۴۰۲ از آن رونمایی شد. توزیع کلید کوانتومی
یک روش ارتباط امن اســت که یــک پروتکل رمزنگاری 

مبتنی بر مکانیک کوانتومی را پیاده سازی می کند.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارسا درباره این دستگاه و 
کارکردهای آن توضیح داد و گفت: توزیع کلید کوانتومی 
امکان اشتراک گذاری یک کلید تصادفی مخفی را بین دو 
شخص فراهم می کند که می توان از آن برای رمزگذاری و 

رمزگشایی پیام ها استفاده کرد.
این فعال فناور افزود: از ویژگی های منحصر به فرد و مهم 
توزیع کلید کوانتومی این است که دو کاربر در حال ارتباط 
می توانند حضور شخص ثالث و تلاش او برای کسب دانش 

از کلید را تشــخیص دهند. کاربرد این دستگاه در زمینه 
ارتباطات امن است. در مراکز حســاس دولتی، دفاعی و 
اقتصادی )مثل بانک مرکزی( کاربرد دارد و می تواند در زیر 

ساخت های مخابراتی نیز استفاده شود.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان ضمن بیان این مطلب 
که تاکنون تنها ۴ مورد از این دستگاه در دنیا تولید شده و 
ایران پنجمین کشور دارنده دانش فنی ساخت این دستگاه 
به شــمار می رود، گفت: این پروژه از سال ۱۳۹۸ آغاز شد 
و ۱۰ تا ۱۲ نفر از فارغ التحصیلان دانشــگاه های شریف، 
شهید بهشتی، امیرکبیر در انجام پروژه مشارکت داشتند 
و اعضای هیأت علمی دانشگاه های علم و صنعت و شهید 
بهشتی نیز در فرایند پروژه کمک کردند. شجاعی با تاکید بر 
اینکه سامانه می تواند از ایجاد چالش های امنیتی در حوزه 
ارتباطات جلوگیری کند، گفت: نسخه ای که هفته گذشته 
رونمایی شد، پرتابل است و در صورت حمایت معاونت علمی 
ریاست جمهوری تا ۶ ماه آینده این محصول قابلیت تجاری 
سازی دارد. این محصول حتماً بازار جهانی دارد چرا که تعداد 

نمونه های مشابه آن در دنیا محدود است.

تولید گرافن و هیدروژن از زباله های پلاستیکی

موتورسیکلت برقی در خدمت پستچی های پایتخت

ساخت یک سامانه »کوانتومی« برای امنیت ارتباطاتبزرگترین تولیدکننده آیفون به فضا می رود
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سبکزندگي

با گذشــت 47 ســال از آغاز فعاليت 
آموزش و پــرورش تيزهوشــان در 
ايران، اين آموزش همچنان به ثبات 
و كيفيت مورد نياز نرســيده است؛ 
اين تغييرات و فراز و نشــيب ها هم از 
آموزش و پرورش فعلي در امان نمانده است؛ به طوري كه طرح 
كاهش تنوع مدارس كليد خورده و سياست تعديل پذيرش 

دانش آموزان در مدارس تيزهوشان آغاز شده است. 
از آغــاز فعاليت هاي آموزش و پرورش تيزهوشــان در ايران 
47 ســال مي گذرد. در ســال 1347 نخســتين مدرســه 
كودكان تيزهوش ويژه دانش آموزان ابتدايي و راهنمايي در 
تهران افتتاح شــد و از آن زمان تاكنون آموزش اين گروه از 
دانش آموزان همواره در ايران فراز و نشيب هايي داشته است، 
به طوري كه رشــد بي رويه مدارس تيزهوشان در سال هاي 
اخير و در دولت گذشــته به قدري چشــمگير بوده كه حالا 
 مسئولان آموزش و پرورش به فكر مقابله با رشد قارچ گونه اين 

مدارس افتاده اند. 
آمارها در سال 92 كه مهري سويزي، رئيس مركز ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان در دوره وزارت حميدرضا حاجي بابايي 
در آموزش و پرورش آن را اعلام كرد، حاكي از اين اســت كه 
در اين ســال در بيش از 200 شــهر و منطقه كشور مدارس 
سمپاد وجود داشته و در مهر 92، 5711 كلاس درس مختص 
دانش آموزان تيزهوش فعال بود كه اين رقم در مقايسه با سال 
88 نشان دهنده رشد چشمگيری است يعني فقط در چهار 

سال، 120 درصد رشد كرده است. 
فاني زماني كه سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش بود، از 
نگراني اش درباره رشد بي رويه مدارس سمپاد گفت. فاني به 
روش جذب دانش آموزان در مدارس سمپاد انتقاد داشت و از 
طرفي هم نگران بي كيفيت شــدن مدارس تيزهوشان بود و 
در نيمه هاي شهريور ســال 92 كاهش تنوع مدارس را عامل 
بازگشــت انگيزه به دانش آموزان مدارس دولتي عنوان كرد 

و از رشد بي رويه مدارس استعدادهاي درخشان انتقاد كرد. 

   ايزوله كردن دانش آموزان؛ موافقان و مخالفان آن
رشد اين دست از مدارس و جداسازي دانش آموزان و از طرفي 
ايزوله كردن آنها در اين مدارس مخالفــان و موافقاني دارد. 

برخي كارشناسان همچنان معتقدند؛ فرد تيزهوش را بايد از 
ديگران جدا كرد و به طور ويژه آموزش داد و عده اي نيز كماكان 
باور دارند كه اين جداسازي نه به نفع دانش آموز تيزهوش است 
 و نه به نفع جامعه ؛ چرا كه اختلاف طبقاتي را در سطح آموزش 

پديدار مي كند. 
احمدي، كارشــناس آموزشــي يكي از آن افرادي است كه 
مدافع جداسازي مشــروط دانش آموزان مســتعد است. او 
در اين باره مي گويد: مدارس تيزهوشــان در ســال هايي كه 
حاجي بابايــي وزير بود رشــد بي رويه پيدا كــرد و به دليل 
اينكه در حال حاضــر انتظارات و توقع ايجاد شــده، به يك 
مرتبه نمي شــود اين مدارس را تعطيل كــرد و بايد در يك 
روند 5 ســاله تعداد را كاهش دهيم. در هر كشوري تعدادي 
از افراد از سطح معمول و عادي بالاتر هستند. تقريبا در همه 
كشورهاي جهان اين جداســازي را انجام دادند و در بعضي 
از كشــورها نيز غني سازي دانش آموزان مســتعد و باهوش 
در كلاس هــاي معمول انجام مي شــود و بــه دانش آموزان 
 نخبه و ســرآمد همان كلاس هــاي درس توجهات خاصي 
صورت مي گيــرد. احمدي مي افزايد: عمدتــا براي به وجود 
آمدن مدارسي كه تنوع دارند، لزومي وجود داشته است و ما 
نمي توانيم اين مدارس را تعطيل كنيم؛ منتها شايد در اين 13 
نوع مدرســه اي كه وجود دارد، بتوانيم حداكثر 1 يا 2 نوع از 

اينگونه مدارس را حذف كنيم. 

  مخالفان جداسازي مدارس چه مي گويند؟
عده اي از جمله كارشناسان معتقدند كه كودك تيزهوش بايد 
در مدارس عادي تحصيل كند؛ چرا كه جدايي تيزهوشــان و 
دانش آموزان عادي از يكديگر احساس خود برتري و غرور در 
تيزهوشان به وجود مي آورد و به نوعي يك اختلاف طبقاتي 
آموزشــي ايجاد مي كند. مينا محمودي، والدين يكي از اين 
دانش آموزان جدا كردن دانش آمــوزان از يكديگر را به بهانه 
تيزهوشي و خلاقيت از اســاس اشتباه مي داند و مي گويد: به 
دانش آموز فشار هاي كاذب و زيادي مي آورند و پس از مدتي از 
درس زده مي شوند و درصد بسيار كمي از آنها عملا تيزهوش 

به معناي واقعي هستند. 
با ايــن حــال وزيــر آمــوزش و پــرورش آبان ماه ســال 
92 بود كــه كاهش تنوع مــدارس را براي ســال تحصيلي 

آينده قطعي دانســت. طرحي كه حالا قرار اســت؛ در ابتدا 
مدارس استعداد درخشان )تيزهوشــان( را نشانه برود. اين 
نشــانه گيري تا جايي پيــش رفت كه آمــوزش و پرورش از 
تعطيل شدن مدارس نمونه دولتي و تيزهوشاني كه نتوانند 
اســتانداردهاي لازم آموزشــي را در مدارس رعايت كنند، 
خبر داد. در همين ارتباط علي زرافشان، معاون وزير آموزش 
و پرورش در فروردين ماه ســال جاري با اشــاره به ارزيابي 
عملكرد اين مدارس گفت كه در بعضي از اســتان ها به پنج 
 مدرسه دســتور تبديل وضعيت به مدرســه عادي دولتي را 

داده ايم. 

  حذف پذيرش در 4 مدرسه تيزهوشان
آموزش و پرورش براي ســال تحصيلي آينده دســت به كار شده 
 و تاكنون حذف پذيــرش 4 مدرســه را در دســتور كار خود قرار 
داده است.  در همين رابطه محمد نستوه، معاون مركز ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان به ايلنا، مي گويد: »سياست ما براي پذيرش 
دانش آموزان در مدارس اســتعداد درخشــان در سراســر كشور 
تعديل پذيرش اســت. او همچنين از حذف پذيرش دانش آموزان 
در برخي از مدارس اســتعداد درخشــان خبر مي دهد و مي گويد 
قرار اســت در ابتدا در تهران پذيرش دانش آموزان در 4 مدرسه به 
 صفر برسد و با ســاير مدارسي كه شــرايط و امكانات بهتري دارند، 

تجميع شــوند. گرچه دبيركل شــوراي عالي آموزش و پرورش در 
بهمن ماه 93 از بازگشت آن دسته از دانش آموزاني كه استعداد برتر 
نداشته و بدون رعايت قوانين مصوب وارد مدارس سمپاد شده اند، 
خبــر داده بود و از طرفــي ديگر مديركل آموزش و پرورش شــهر 
تهران اين موضوع را تاييد كرد؛ اين اظهارات در حالي مطرح شــده 
است كه مركز ملي پرورش اســتعدادهاي درخشان به طور رسمي 
اين موضوع را كذب محض عنوان مي كند. اين مقام مسئول بر اين 
موضوع تاكيد مي كند كه هيچ دانش آموز پذيرفته شده ای در مدارس 
 استعداد درخشان به مدارس عادي برنمي گردد و آن را كذب محض 

مي داند. 

سياست تعدیل پذیرش دانش آموزان در مدارس تيزهوشان اجرایی می شود 

كاهشمدارستیزهوشان

وقتي دولت ها نمي توانند در ايجاد شغل در 
جامعه موفق باشند و دلسرد شدن بخش 
عظيمي از جامعــه از يافتن يك موقعيت 
شغلي مناسب در ســال هاي اخير باعث 
انفجار دستفروشــي در بــازار كار ايران 
 شده اســت؛ بخشــي از جامعه وادار مي شــود براي فرار از بيكاري 

فكري كند. 
يكي از پديده هاي عجيب در بازار كار ايران كه در طول يك دهه اخير 
رواج بيشتري يافته و خود را نشان مي دهد، دستفروشي است. فقط 
كافي است از منزل خارج شــويم تا در معابر شهر، خطوط مترو، در 
اتوبوس هاي درونشهري، بر ســر چهارراه ها و بسياري اماكن ديگر با 
دستفروشان برخورد كنيم. آنها براي گذران زندگي خود اجناسي را 
در دست دارند و از مردم مي خواهند از آنها خريد كنند. كارشناسان 
عقيده دارند وجود هزاران دستفروش در معابر و بازارها نشان مي دهد 
تنگناهاي اقتصادي فراواني در زندگي مردم وجود دارد و اين مساله 
باعث مي شود برخي از آنها براي امرار معاش به دستفروشي رو بياورند. 
دستفروشان مرتبا اجناس خود را تبليغ مي كنند و با تاكيد بر فروش 
به قيمت پايين، شما را ترغيب مي كنند از آنها خريد كنيد. آنها حتي 
تخفيف هم مي دهند تا بتوانند در پايان كار روزانه فروش خود را تكميل 
كرده باشند و دوباره مجبور نباشند اجناس شان را به خانه برگردانند. 
در واقع بايد گفت دستفروشان افرادي هستند كه محل كار خود را به 

خيابان آورده و در حال امرار معاش هستند. 
هرچند دستفروشان و فروشندگان دوره گرد اغلب انسان هاي شريفي 
هستند كه براي كسب درآمد و امرار معاش به اين كار دست مي زنند 
اما واقعيت اين است كه رشد اين پديده در بازار كار ايران نشان دهنده 
شدت كسري معيشــتي برخي خانوارها و ناتواني در تامين مخارج 
زندگي است و دستفروشي روي خوش اقتصاد محسوب نمي شود. 
در واقع بازار كار يكي از بدترين چهره هاي خود را در قالب دستفروشي 
نشان مي دهد كه طي آن افرادي مجبور مي شوند براي كسب درآمد 
به اندك سودهايي كه ممكن اســت دستفروشي براي آنها به همراه 
داشته باشد، دلخوش باشند. البته ممكن است برخي دستفروشان نيز 
سودهاي خوبي از فروش به دست بياورند كه اين گزارش قصد ندارد 

به آنها بپردازد. 
 بــه صــورت كلــي، پديــده دستفروشــي يــك مســاله 
چند وجهي اســت كه از جوانب گوناگوني مي توان به بررســي آن 
پرداخت. بحث استفاده از كودكان و در واقع سوءاستفاده از بچه ها در 
قالب دستفروشي مساله ای است كه مي توان آن را مورد بررسي قرار 
داد. گسترده شدن چتر اقتصاد غيررسمي و واسطه گري در اقتصاد 
ايران، توسعه فعاليت هاي غيرمولد و همچنين تكدي گري در قالب 
دستفروشي؛ موضوعاتي اســت كه در رابطه با فعاليت دستفروشي 

مي تواند مورد بررسي و تحليل قرار گيرد. 
هدف اين گزارش اين نيســت كــه بگويد تنها در ايران اســت كه 
دستفروشي مي شــود و هيچ يك از اقتصادهاي ديگر دنيا اينگونه 
نيســتند، بلكه تاكيد طرح اين سوال اســت كه آيا افزايش پديده 
دستفروشي در ايران نشان دهنده از بين رفتن مكانيزم هاي بازار كار در 

امكان دسترسي همگان به اشتغال مناسب نيست؟

  رشد قارچ گونه دستفروشي در ايران
كارشناسان بازار كار مي گويند دستفروشي جوانان و رواج اين پديده 
زشت در بازار كار ايران نشان دهنده اوج نااميدي و دلسرد شدن اغلب 
كارجويان براي دستيابي به فرصت هاي شغلي است. امروز اغلب جوانان 
دستفروش در پاسخ به اين سوال كه چرا تلاشي براي يافتن يك شغل 
معقول نكرده يا نمي كنند؛ اين است كه قبل از دستفروشي براي ورود 
به بازار كار غيررسمي تلاش كرده اند اما نتوانسته اند شغلي بيابند و حالا 

مجبورند براي امرار معاش دستفرشي كنند. 
حميد حاج اسماعيلي با بيان اينكه يكي از علت هاي گسترش بي سابقه 
دستفروشي در بازار كار ايران در ســال هاي اخير نابساماني بازار كار 
است، گفت: هرچقدر بازار كار رسمي كشور تحت فشار قرار دارد، بازار 
غيررسمي و واسطه گري در ايران رونق دارد و افراد از فعاليت در اين 

بخش ها سود مي برند. 
اين كارشناس بازار كار اظهار داشت: يكي از دلايل توسعه دستفروشي 
در ايران را البته بايد اشــكالات سيســتم توزيع دانســت، چرا كه 
دستفروشان معمولا كالاها و اجناس را با قيمت مناسب تري نسبت به 
بازار رسمي به دست مردم مي رسانند و اين مساله باعث گرايش مردم 
به آنها و در نتيجه سودآور شدن دستفروشي شده است. وي تاكيد كرد: 
رشد قارچ گونه دستفروشي در كشور امروز در بستر نابساماني بازار كار 
رسمي فراهم شده و دولت بايد حتما براي هدايت كارجويان به سمت 
بازارهاي كار رسمي كشور برنامه ريزي داشته باشد. سوال اين است كه 

چرا بازار كار غيررسمي كشور اينقدر توسعه پيدا كرده است؟
وي خاطرنشان كرد: هرچقدر ما در جامعه دستفروشان بيشتري را 
ببينيم، به اين معناست كه بنگاه ها در حال نابودي هستند. البته نه به 
اين معنا كه دستفروشان در حال نابودي اقتصاد هستند، بلكه هدف 
اين است كه تاكيد شــود فضاي اقتصادي كشور به شدت به سمت 
دلالي، واسطه گري، استفاده از رانت و مسائلي از اين دست پيش رفته 

و دستفروشي نيز حاصل شكل گيري همين نوع اقتصاد است. 

  به كارگيري كودكان كار در مشاغل ممنوعه
دستفروشان با استفاده از كودكان كار چالشي سخت را در بازار كار رقم 
مي زنند. يك وكيل دادگستري گفت: مشاهدات مستقيم ما مي گويد 
كه كودكان شاغل در كارگاه هايي همچون كيف دوزي ها، بازيافت ها، 
كوره پز خانه ها و... بيش از 8 ســاعت در روز كار مي كنند و هيچ نوع 

مرخصي اعم از استحقاقي و استعلاجي نيز ندارند. 
هادي شريعتي، درباره خلأ قوانين كار در حوزه كار كودك گفت: شايد 
مهم ترين خلأ در اين زمينه سن كودكي است. يعني سن كودكي در 
ايران وضع مشــخصي ندارد، در قانون كار ســني براي آن مشخص 
شده است كه با قوانين بين المللي از جمله كنوانسيون حقوق كودك 
مغايرت دارد. وي ادامه داد: در ماده 72 قانون كار حداقل سن كار 15 
سال تعيين شده است. به علاوه كارگاه هاي خانوادگي يا در شرايطي 
كه اعضاي خانواده كودك كارفرما محســوب شوند، كودك زير 15 
سال نيز مي تواند؛ در اين كارگاه ها به كار گرفته شود كه اين يك خلأ 

اساسي است. 
شريعتي با اشاره به اينكه درباره كودكان كار 4 منبع و مرجع قانوني 
داريم كه 2 مورد آن داخلي بوده و 2 مورد ديگر جنبه بين المللي دارد، 

افزود: از اين ميان قانون كار و آيين نامه ساماندهي كودكان كار و خيابان 
داخلي بوده و كنوانســيون حقوق كودك و مقاوله نامه امحا بدترين 
اشكال كار كودك بين المللي است و ايران به اين كنوانسيون ها پيوسته 
است.  وي گفت: در هر دو قانون بين المللي سن كار 18 سال مشخص 
شده است، اما متاسفانه با وجود پيوستن ايران به اين دو پيمان نامه 
قانون كار ايران سن كار كودك را 15 سال تعيين كرده است كه مسائل 

زيادي را به دنبال دارد. 
اين فعال حقوق كودك با ابراز تاسف از اينكه معمولا اين كودكان در 
كارگاه ها از چشم بازرس اداره كار پنهان مي شوند، اظهار كرد: همچنين 
اگر دقت كنيد، متوجه مي شويد كه گروهي از كودكان كارگر همچون 

كارگران بازيافت زباله با لباسي مشخص كه نشان دهنده به كارگيري آنها 
از سوي پيمانكاران شهرداري است به كار مشغول هستند. وي تاكيد 
كرد: اين كودكان در سطح شهر نيز ديده مي شوند و متاسفانه نظارتي نيز 
در اين خصوص صورت نمي گيرد. به عقيده من هر قدر كه سازمان هاي 
مردم نهاد و فعالان حقوق كودك اين موضوع را جدي مي گيرند، براي 

نهادهاي قانوني موضوع كار كودك خيلي جدي نيست. 

  اشتغال كودكان در 4 شغل ممنوعه
اين وكيل دادگستري با تاكيد بر اينكه ضروري است، به قوانين مراجعه 
كنيم؛ اظهار كرد: قانون كار 23 شغل را به عنوان مشاغل ممنوعه براي 

كودك مشخص كرده است و همچنين در آيين نامه كنوانسيون امحا 
بدترين اشكال كار كودك كه توسط هيات دولت در سال 82 نوشته 
شد، بيش از 30 شغل براي كودكان ممنوع اعلام شده است و تاكيد 
شده كه هيچ كودكي، تحت هيچ شرايطي در اين مشاغل كار نكند. 
شريعتي با بيان اينكه براساس مستندات ما حداقل در 4 شغل از مشاغل 
ممنوعه از جمله، قاليبافي، و كار در كوره پزخانه ها وخدمات شهري 
مانند رفت و روب شهري، تخليه فاضلاب و بازيافت زباله و جوشكاري، 
كودكان همچنان مشغول به كار هستند، تصريح كرد: براي من بسيار 
عجيب است كه ارگاني همچون شــهرداري از اين كودكان برخلاف 

قوانين استفاده مي كند.

گزارشي از انفجار دستفروشي در بازار كار ایران 

چرااقتصاددستفروشيدرايرانرونقگرفت؟
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دبير انجمن صنفــي كارخانه هاي قند 
 و شــكر از ارائه درخواســت افزايش

 ۶ درصــدي قيمــت قند و شــكر به 
كارگروه تنظيم بازار خبر داد و گفت: 
افزايش مورد تقاضــاي اين صنعت را 
۱۳ تا ۱۴ درصد عنوان كــرد. بهمن دانايي گفت: اركان تعيين 
قيمت صنعت قند و شكر دســت دولت است و ما نقشي در آن 
نداريم، به طوري كه نرخ خريد چغندر قند به عنوان ماده اوليه 
اين صنعت تضميني است و توسط دولت تعيين مي شود. وي 
افزود: همچنين افزايش دستمزد سالانه كارگر كه صنايع ملزم 
به اجراي آن هستند، توسط دولت معين مي شود، بنابراين خود 

دولت باعث افزايش هزينه  توليد و قيمت ها مي شود. 

   افزايش 35 درصدي هزينه هاي توليد در سال 93
دبير انجمن صنفي كارخانه هاي قند و شــكر با بيان اينكه ما از 
دولت  می خواهيم اجازه افزايش قيمت  را متناســب با افزايش 
هزينه  بدهد، تصريح كرد: شــوراي اقتصاد سال گذشته قيمت 
تضميني چغنــدر قنــد را ۴5 درصد افزايــش داد و از طرفي 
دســتمزد كارگران هم 20 درصد اضافه شــد، بنابراين به طور 
ميانگين هزينه  توليد كارخانه هاي قند و شكر حدود ۳5 درصد 

افزايش يافت. 

   افزايش 12/5 درصدي قيمت تضميني چغندرقند 
در سال 94

وي افزود: با وجــود افزايــش ۳5 درصدي هزينــه توليد در 
ســال گذشــته، دولت در نهايت مجوز افزايش 20 درصدي 
قيمت  را بــه كارخانه هاي قند و شــكر داد و بــه اين ترتيب 
زيان افزايــش هزينه ايــن صنعت جبــران نشــد. دانايي با 
بيان اينكــه تا 2 ماه ديگــر بهره برداري از مــزارع چغندر قند 
آغاز مي شــود، بيان داشــت: قيمت تضمينــي خريد چغندر 
در ســال 9۴ نســبت به ســال گذشــته ۱2/5 درصد رشد 
 كرده و دســتمزد هــم 20 درصــد افزايش يافــت، بنابراين

 به طور ميانگين حدود ۱۶ درصد هزينه  توليد كارخانه هاي قند 
و شكر را خود دولت افزايش داده است. 

  ابلاغيه اي درباره افزايش قيمت نرسيده است
وي افزود: ما هم انتظار داريم متناسب با افزايش هزينه  قيمت 

قند و شكر افزايش يابد، زيرا اگر اين تناسب رعايت نشود، قطعا 
كارخانه هاي قند و شكر ورشكست مي شوند. دبير انجمن صنفي 
كارخانه هاي قند و شــكر تصريح كرد: حدود 70 درصد قيمت 
تمام شده شكر را چغندر قند تشــكيل مي دهد. دانايي درباره 
ميزان افزايش قيمت قند و شكر گفت: هنوز ابلاغيه اي درباره 
افزايش قيمت به دست ما نرسيده، ولي مطابق آن بخشنامه اي 
كه رسانه ها درباره افزايش قيمت كالاهاي اساسي و مواد غذايي 
كه قند و شكر هم جزو آن مي شــود، منتشر كرده اند، مي توان 
نتيجه گرفت كه با توافق تشــكل مربوط و ســازمان حمايت 
افزايش قيمت تا سقف ۶ درصد مجاز و بيش از آن بايد به تاييد 

كارگروه كنترل بازار برسد. 

 پيشنهاد ما افزايش قيمت 14 درصدي است
دبير انجمــن صنفي كارخانه هاي قند و شــكر بيان داشــت: 
درخواست ما افزايش قيمت بيش از ۶ درصد است، لذا مطابق 
بخشنامه اين موضوع بايد در كارگروه كنترل بازار مصوب شود. 
دبير انجمن صنفي كارخانه هاي قند و شــكر در پاسخ به اين 
سوال كه پيشنهاد شما با توجه به هزينه تمام شده براي افزايش 
قيمت قند و شكر چقدر است، گفت: با توجه به اينكه 70 درصد 
هزينه ها را قيمت چغندر و ۱5 درصد را دستمزد كارگر تعيين 
مي كند پيشنهاد ما افزايش ۱۳ تا ۱۴ درصدي قيمت است. وي 
افزود: 5 درصد قيمت تمام شده مربوط به انرژي و همچنين ۱0 

درصد ساير هزينه هاست. 

  در 85 درصد قيمت تمام شده نقشي نداريم
دانايي در پاسخ به اين ســوال كه در راستاي كاهش هزينه تمام 
شده چه كارهايي انجام شده است، گفت: صنعت قند و شكر در 
85 درصد قيمت تمام شده هيچ نقشــي ندارد اما در ۱5 درصد 
باقي مانده در سال هاي گذشته ميزان بهره وري را افزايش داده  
و ضايعات را كاهــش داده ايم. وي افزود: به لحــاظ بهره وري به 
جرات مي توان گفت كه در اين صنعت به اروپا نزديك شــده ايم 
و سهم هزينه هاي ضايعاتي را كاهش داده ايم. به گزارش فارس، 
نعمت زاده وزير صنعت، معدن و تجارت از ابلاغ بخشنامه معاون 
اجرايي رئيس جمهوری به وزارت صنعت براي افزايش ۶ درصدي 
قيمت كالاهاي اساسي خبر داد كه گندم، آرد، نان، قند و شكر، 
مرغ، تخم مرغ، برنج، روغن نباتي، گوشت قرمز، كره، شيرخام و 

لبنيات از جمله اقلام مشمول افزايش قيمت هستند. 

دبير انجمن صنفي کارخانه هاي قند و شكر  مطرح کرد

پيشنهاد افزايش 14 درصدی  قيمت قند و شكر

کشاورزي

دبير انجمــن صنايع لبنــي ايران با 
تاكيد بــر اينكه تاكنــون ابلاغيه اي 
براي افزايش قيمت شــير، ماست و 
پنير از سوي دولت نداشته ايم، گفت: 
انتظار مي رود سازمان هاي نظارتي با 
شــركت هاي متخلف كه افزايش قيمت غيرقانوني داشته اند، 
طبق مقررات قانوني برخورد كنند. رضا باكري افزود: به تازگي 
دولت با افزايش ۱0 درصدي نــرخ محصولات لبني همچون 
ماســت، شــير و پنير موافقت كرد، اما تاكنون ابلاغيه اي در 
اين خصوص نداشــته ايم. وي اظهار داشــت: طبق قانون نيز 
هيچ شــركت و برندي اجازه تغيير نرخ محصــولات لبني را 
ندارد تا اينكه مصوبه افزايش نرخ به انجمن و اتحاديه صنايع 
لبني كشور ابلاغ شود. وي تصريح كرد: از ابتداي سال تاكنون 
نيز صنايع لبني افزايش نرخ مجــددي در فرآورده هاي خود 

نداشته اند. 

  نرخ شير بيشتر از 2500 توماني تخلف است
به گفته وي، درحال حاضر قيمت يك شــير يــك ليتري با 
توجه به برندهاي مختلف بين 2200 تا 2500 تومان است و 
افزايش نرخ بيش از اين تخلف به شمار مي رود. وي اضافه كرد: 
شهروندان در صورت مشاهده هرگونه افزايش نرخ مجددي در 
قيمت هاي شير، پنير و ماست مراتب را به سازمان تعزيرات و 
سازمان بازرسي و نظارت اطلاع دهند تا با شركت هاي متخلف 
برخورد شــود. دبير انجمن صنايع لبني بر اين باور است كه 
شير، ماست و پنير از محصولاتي است كه به شكل عمده مورد 
استفاده عموم جامعه قرار مي گيرد بنابراين افزايش نرخ اين 
محصولات به طور قطع باعث كاهش مجدد مصرف خواهد شد 
زيرا بيشــتر خانوارها توان خريد فرآورده هاي لبني با نرخي 

بيش از اين ميزان را ندارند. 

  مشــكل كاهش توليد و بدهي هــاي عقب افتاده 
صنايع لبني

وي گفت: البته به دليل افزايش هزينه هاي تمام شــده توليد 
كارخانه ها نيز با مشــكلات عديده كاهش توليد و نقدينگي و 
بدهي هاي عقب افتاده ناشي از دريافت تسهيلات بانكي مواجه 
هستند. باكري معتقد است: رشد يا افت نرخ محصولات لبني 
به طور مســتقيم بر افزايش و كاهش مصرف اين محصولات 
نقش دارد و هيچ يك از اين گزينه ها بــه نفع صنعت لبنيات 
نيســت و دولت بايد براي رفع اين مشــكل تدابير مناسبي 

اتخاذ كند. 

   فعاليت 400 كارخانه لبني با نصف ظرفيت
دبير انجمن صنايع لبني از يكســان نبودن شرايط توليد حدود 
۶00 كارخانه لبني در كشــور خبر داد و گفــت: در حال حاضر 
۴00 كارخانه لبني با ظرفيتي كمتر از 50 درصد فعاليت دارند كه 
داراي حاشيه سود كمتر از يك درصد هستند و همين امر باعث 
زيان ده شدن آنها شده كه ادامه اين روند مي تواند اين صنايع را با 

ورشكستگي مواجه كند. وي اظهار داشت: حدود 200 كارخانه 
بزرگ لبني با 70 درصد ظرفيت فعاليت دارند كه داراي حاشيه 
سودي بين ۱ تا ۱/5 درصد و ۱/5 تا ۴/5 درصد و سودآور هستند 
 كه اين موضوع نيز به سهم رقابتي اين شركت ها از بازار نيز بستگي

 دارد. 

   برندهاي معروف با ماشين آلات مدرن سود مناسبي 
مي برند

باكــري گفــت: البتــه تعــدادي از كارخانجات بــزرگ و 
برندهــاي معــروف صنايع لبنــي نيز بــه دليل داشــتن 
ماشــين آلات مــدرن از ۱00 درصــد ظرفيت هــاي 

 خــود اســتفاده مي كننــد كــه ســود مناســبي نيــز 
نصيــب شــان مي شــود. وي افزود: طــي ســال هاي اخير 
پيشــرفت صنايع لبني به نحــوي بوده كه كشــور در توليد 
 فرآورده هــاي لبني بــه خودكفايي رســيده كه عــلاوه بر 
از  توجهــي  قابــل  بخــش  داخلــي  نيــاز  تاميــن 

 فرآورده هــاي لبنــي صــادر مي شــود، بنابرايــن بــراي 
حفظ اين صنعت انتظــار مي رود دولت با سياســت گذاري 
و برنامه ريــزي مشــكل ايــن صنعــت را حــل و راهكاري 
 بــراي افزايــش مصــرف فرآورده هــاي لبنــي در جامعه 

بيابد. 

تاکيد دبير انجمن صنايع لبني بر غيرمجاز بودن افزايش قيمت ها

400 کارخانه لبني زيان ده هستند
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اصناف

تابستان اســت؛ فصلي كه به نام سفر و گردشگري در 
تقويم مردم ثبت شده و تقريبا كمتر خانواده اي است 
كه در اين فصل ولو چند كيلومتري از محل زندگي خود 

فاصله نگيرد و توريست نشود. 
با توجه به افزايش مسافرت در اين فصل و مهم تر از آن 
استفاده از خودروهاي شخصي براي سفر ضروريست كه خدمات و سرويس دهي 

به اين خودروها در جهت رفاه حال مردم در دستور كار قرار گيرد. 
از ســوي ديگر، در ايام پرترافيك ســال و از جمله اين فصلي كه در آن به سر 
مي بريم، موضوع كمبود پاركينگ در شــهرهاي بزرگ و پرترافيك و ازجمله 

تهران معضلي است كه گريبان گير مسافران تابستاني نيز مي شود. 
رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ تهران در اين زمينه 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: با توجه به ازدياد تردد مسافران در تابستان و به 
دنبال آن افزايش نياز به خدمات رساني تعميرگاه ها، پاركينگ ها و ديگر مراكز 
مرتبط با مسافران تابستاني معمولا شركت هاي خودروساز فراخوان هايي داده 

و سرويس هاي ويژه اي به مسافران ارائه مي دهند. 
عليرضا راسي، با بيان اينكه تعميرگاه هاي كشور در سراسر سال آمادگي دارند 
به مردم خدمات و سرويس هاي لازم را ارائه دهند، گفت: خودروسازان در قالب 
طرح نوروزي يا سفرهاي تابستاني برنامه هايي براي مسافران درنظر مي گيرند 
و برخي خدمات و سرويس ها را نيز به صورت رايگان در اختيار آنها قرار مي دهند. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهران، با تاكيد بر اينكه بايد مردم به بحث ايمني و سالم 
بودن خودرو در اين ايام توجه بيشتري داشته باشــند، تصريح كرد: بعضي از 
عيوب فني خودرو موجب از دست دادن جان افراد مي شود، مثلا ترمز خودرو 
از مواردي است كه اگر مشكل فني داشــته باشد، منجر به از دست دادن جان 

راننده و سرنشينان مي شود. 
راسي با بيان اينكه در شهر تهران حدود 400 تعميرگاه مجاز داريم، گفت: تعرفه 
تعميرگاه ها براساس ميزان و ساعت كار فني كه روي خودروها انجام مي دهند، 
متغير بوده و نرخ  تعمير خودروها توسط نمايندگي ها اعلام مي شود و واحدهاي 

صنفي ملزم به رعايت آن هستند. 
رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ تهران در عين حال 
بيان كرد: نمايندگي هاي ايران خودرو در سراســر كشور قيمت واحدي براي 
خدمات رساني دريافت مي كنند ولي به طور كلي تعمير خودروها در نوع درجه 

يك آن، حدود ۱0 درصد بيشتر از نرخ عادي محاسبه مي شود. 

تعرفه تعمير خودروهاي لوكس متفاوت و براساس توافق است
نايب رئيس اتاق اصناف تهــران درباره نرخ تعمير خودروهــاي لوكس اظهار 
داشت: تعرفه تعمير خودروهاي لوكس توافقي است؛ چراكه معمولا نمايندگي 

مجاز و مرتبطي در كشــور ندارند؛ به عنوان مثال اگر مرســدس بنز كه تقريبا 
در رده خودروهاي لوكس قرار دارد، در شــهري خراب شــود، صاحب خودرو 
مجبور اســت به دليل مســتقر بودن نمايندگي ها در تهران آن را با جرثقيل 
 به تهران منتقل كند؛ البته چند نمايندگي در شــهرهاي بزرگ مثل شــيراز 

و مشهد نيز دارد. 
راســي بــا بيــان اينكــه خودروهــاي لوكــس نمايندگــي مجــازي در 
كشــور ندارنــد و براســاس اعــلام وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت 
بــه كشــور ممنــوع  ۲۵00 سي ســي  بــالاي  ورود خودروهــاي 
 اســت، گفــت: برخــي خودروهــا از ســال ها قبــل وارد كــــشور 
شــــده اند درحالي كه نمايندگي مجازي در كشور ندارند؛ بنابراين درصورت 
مواجه با مشــكلي مي توانند با مراجعه به برخي تعميرگاه ها خودروي خود را 
تعمير كنند و براســاس نوع خودروي لوكس، تعرفه آنهــا نيز متفاوت و كاملا 

توافقي است. 

تعيين تعرفه كارواش ها براساس كلاس و نوع خودرو
رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ تهران همچنين در 
ادامه با بيان اينكه كارواش داران كمترين كار تخصصي را انجام مي دهند، گفت: 
اين صنف يكي از بهترين رسته هاي شغلي هستند و كمترين كار تخصصي را 
در اين حوزه انجام مي دهند. عليرضا راسي در رابطه با چگونگي تعيين تعرفه 
كارواش ها نيز توضيــح داد: تعرفه  كارواش ها براســاس كلاس و نوع خودرو، 
سال ســاخت يا ارزش خودرو متفاوت بوده و طبيعي است كه اين تعرفه براي 

خودروهاي با مدل هاي مختلف، متفاوت است. 
وي با بيان اينكه تمامي كارواش داران ملــزم به نصب نرخ هاي مصوب اتحاديه در 
معرض ديد مشتريان هستند و بايد فاكتور دستمزد خدمات را صادر و به مشتريان 
خود تحويل دهند، تصريح كرد: چنانچه تعرفه هايي غير از نرخ مصوب از مشتريان 
گرفته شود، اين موضوع پيگيري و با واحد متخلف برخورد قانوني مي شود، مردم نيز 
مي توانند شكايات و نظرات خود را از طريق تماس با شماره ۸۸۷۶00۹4 يا از طريق 
سامانه ۱۲4 اعلام كنند. وي گفت: تعيين تعرفه ها در راستاي حمايت از مصرف كننده 
مشخص و نهايي مي شود و چنانچه نرخ دريافتي از مشتريان مغاير با تعرفه تصويب 
شده در اتحاديه باشد، درصورت شــكايت از آن مركز، اتحاديه مذكور موظف به 

پيگيري و رسيدگي خواهد بود. 

وجود 100 واحد پاركينگ در شهر تهران
عضو هيات رئيســه اتاق اصناف تهران همچنين در بخشي از گفتگوي خود با 
بيان اينكه حدود ۱00پاركينگ زيرمجموعه اتحاديه هستند، اظهار كرد: تعرفه 
۱00 پاركينگ نرخ مصوب اتحاديه اســت كه البته همكاران صنفي ما از اين 

موضوع بسيار گلايه مند هستند چون نرخ آنها متناسب با هزينه هايشان نيست. 
به گفته وي هزينه 4۵00 توماني براي پارك ۲4 ساعته يك خودرو در پاركينگ 
بسيار كم است و به همين دليل است كه استقبال زيادي از راه اندازي پاركينگ 
در شهر تهران نمي شود، اين درحاليســت كه پولي كه شهرداري براي ساخت 
پاركينگ دريافت مي كند، هميشــه براي اين منظور هزينه نمي شود. رئيس 
اتحاديه دارندگان تعميرگاه، اتوســرويس، توقفگاه و پاركينگ با اشاره به عدم 
صرفه اقتصادي و سرشكن نشدن هزينه ها نسبت به درآمد شاغلان اين صنف، 
گفت: نسبت خواب سرمايه در اين صنف و ثبات نسبي قيمت خدمت اين صنف، 
صرفه اقتصادي فعاليت در آنها را كاهــش داده و برخي از دارندگان پاركينگ، 
تعميرگاه و اتوسرويس قصد دارند از املاك خود در صنوف ديگر استفاده كنند. 
راسي در ادامه افزود: به دليل متراژ زيادي كه در احداث صنوفي چون پاركينگ 
و اتوسرويس صرف مي شــود، دارندگان آنها پس از تغيير شغل از املاك خود 
به عنوان  انبار استفاده مي كنند. وي با اشاره به عدم همكاري شهرداري در دادن 
مجوز ساخت و نيز عدم تعلق تسهيلات مناســب به حرف اين حوزه گفت كه 

تقاضا براي تغيير شغل از سوي اعضاي اين اتحاديه بالارفته است. 

تعرفه پاركينگ ها براساس مكان قرار گيري پاركينگ متفاوت 
است

رئيــس اتحاديــه اتوســرويس، تعميــرگاه، كارواش و پاركينــگ داران 

تهــران با بيــان اينكــه هــر بنگاهــي بايد بــراي فعاليــت خــود توجيه 
اقتصادي داشــته باشــد، اظهار كــرد: تعرفــه پاركينگ ها براســاس مكان 
قرار گيري پاركينــگ در محدوده زوج و فــرد يا طرح ترافيــك و همچنين 
مســقف يا غيرمســقف بودن آنها متفاوت اســت كه نرخ آن دو سالي است 
 باوجــود افزايش بســياري از هزينه هــا، همچنــان ثابت مانــده و تغييري 

نكرده است. 
راسي با بيان اينكه پاركينگ ها به سه بخش تقسيم مي شوند كه بخشي مربوط 
به اتحاديه بوده و پروانه معتبر صنفي دارند، گفت: تعدادي از پاركينگ ها توسط 
بخش خصوصي و بخش ديگري توسط شــهرداري ايجاد شده اند. ولي درحال 
حاضر با معابر و خيابان هايي روبه رو هستيم كه ماشين هاي زيادي در جاهاي 
غيرقانوني، محل عبور مردم يا كنار خيابان ها به صورت چند رديف پارك شده اند 

كه اختلالاتي ايجاد مي كنند. 
به گفته عضو هيات رئيســه اتاق اصناف تهــران، نرخ خدمــات پاركينگ و 
توقفگاه هاي شــهر تهــران بــه تفكيك نــوع خدمــات براســاس مصوبه 
كميســيون نظــارت همچنــان بــدون تغييــر مانده تــا مصوبــه جديد 
اعمال مي شــود. عليرضا راســي با بيــان اينكــه فعلا نرخ جديــد خدمات 
پاركينــگ و توقفگاه هــاي شــهر تهــران مســكوت مانــده اســت، گفت: 
 نرخ نهايــي خدمــات پاركينــگ و توقفگاه هاي شــهر تهران هنــوز اعلام

 نشده است.

 نايب رئيس سابق  اتاق اصناف تهران خبر داد

خودروهاي لوكس نمايندگي مجاز ندارند

سال هاســت كه از عينك هاي آفتابي 
چه به صورت مد يا جهت تامين راحتي 
بيشتر در مقابل نور شديد آفتاب، استفاده 
مي شود. فصل تابستان كه مي شود تب 
استفاه از اين عينك ها هم بيشتر مي شود. 
اما چشم پزشكان معتقدند استفاده از عينك هاي آفتابي به منظور 
تامين سلامت طولاني مدت چشم ها در تمام فصول سال توصيه 

مي شود. 
اســتفاده از عينك ضد آفتاب با توجه به گرما و شدت آفتاب در 
ايران بسيار ضروري است. وجود اشعه ماوراءبنفش و مادون قرمز 
موجود در اشعه آفتاب براي چشم زيان بخش است به همين خاطر 

استفاده از عينك هاي آفتابي ضد اشعه به افراد توصيه مي شود. 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك تهران  در اين باره 
و در گفتگو با »كسب و كار« گفت: اين بازار داراي زير و بم كاملا 
تخصصي است، اما بسياري از خريداران صرفا درگير رنگ و لعاب 
شده و عينكي صرفا زيبا ولي غيراستاندارد خريداري مي كنند كه 

اين موضوع عوارض چشمي را به دنبال دارد. 
حميد ثابت قدم افزود: يك عينك استاندارد از كشورهاي چين 
به قيمت ۱۵0 تا ۱۶0 هزار تومان در بازار به فروش مي رســد و 
عينك هاي برند كه از كشــورهايي مانند ايتاليا، فرانسه و آلمان 
وارد مي شــوند از ۵00 هزار تومان به بالا تا بيش از يك ميليون 

تومان قيمت دارد. 
اين فعال بازار تصريح كرد: متاسفانه فرهنگ استفاده از عينك در 
كشور به خوبي جا نيفتاده درحالي كه استفاده از عينك هاي آفتابي 
ضروري است ولي مردم براي يك گوشــي موبايل تا ۳ ميليون 
تومان هزينه مي كنند اما آن طور كه بايد به ســلامت چشم ها 

اهميت نمي دهند. 

انتقاد از تعرفه واردات عينك به كشور
وي همچنين با انتقاد از تعرفه واردات عينك به كشور گفت: در 
سال گذشته تعرفه واردات عينك آفتابي ۳۲درصد و تعرفه واردات 
عينك طبي ۲۶ درصد بود. پس از پيگيري هاي انجام شده تعرفه 
واردات عينك آفتابي به ۲0 درصد كاهش يافت اما همين ميزان 

تعرفه نيز در مقايسه با ساير كشورها بالاست. 

10 ميليارد تومان واردات سالانه عينك
ثابت قدم گفت: متاســفانه به دليــل نبــود حمايت هاي لازم 
توليد كننده اي در زمينه عينك طبي و آفتابي در كشورمان نداريم 
و فقط يك يا دو كارخانه فعال در زمينه توليد عينك هاي صنعتي 
)محافظ هــاي كارگاهي( داريم و نيازهاي كشــورمان از طريق 
واردات تامين مي شود. تمام عينك هاي آفتابي و طبي وارداتي 
هستند و توليد داخلي نداريم و اميدواريم در صورت لغو تحريم ها 

شاهد كاهش قيمت عينك باشيم. 
به گفته رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك تهران در 
سال نزديك به ۵ ميليون عدد عينك طبي، ۳ميليون عدد عينك 
آفتابي و ۱0 ميليون زوج عدسي در كشور مصرف مي شود كه از 
اين ميزان مصرف در كشور تنها ۵00 هزار زوج عدسي در كشور 

توليد مي شود و با توجه به اينكه بيشتر كالاهاي ما وارداتي است 
مي توان گفت هر ســال نزديك به ۱0ميليارد تومان واردات اين 

صنعت است. 
به گفته ثابت قدم، سالانه ۵ ميليون عدد عينك طبي در كشور 
مصرف مي شــود و علت قيمت بالاي برخي عينك ها استفاده از 

روكش طلا و سنگ هاي قيمتي است. 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك تهران در پاسخ 
به اين ســوال كه علت قيمت هاي نجومي برخــي عينك ها در 
سطح شهر چيســت؟، گفت: هر كالايي وقتي روكشي از طلا يا 
ســنگ هاي قيمتي دارد، قيمت آن چند برابر مي شود و درباره 
عينك نيز همين طور است چراكه هزينه سنگ هاي قيمتي نيز 

به آن اضافه مي شود. 

واردات عينك هايي با قيمــت ميليوني به صورت 
مسافري

به گفته ثابت قدم اكثر اين عينك هاي ميليوني به صورت مسافري 
به كشور وارد مي شوند يا اينكه از روي كاتالوگ سفارش داده مي 
شود. وي به اين نكته نيز اشــاره كرد كه اين اتحاديه با همكاري 
سازمان حمايت از مصرف كنندگان با متخلفاني كه كالاهاي چيني 
را به عنوان برندهاي معروف با چند برابر قيمت به فروشندگان 

عرضه مي كنند برخورد خواهد كرد. 
ثابت قدم همچنين به خريداران توصيه كرد كه عينك را تنها از 
واحدهاي صنفي داراي پروانه كسب تهيه نمايند به هنگام خريد 

حتما فاكتور دريافت نمايند. 
وي در ادامه با بيان اينكه قيمت بالاي عينــك و برند بودن آن 
نشان دهنده استاندارد بودن آن نيســت، بيان كرد: لازم نيست 
از عينك برند با قيمت بالا اســتفاده شود و اســتفاده از اين نوع 
عينك ها سليقه اي اســت؛ ولي بايد توجه داشت كه عينك هاي 
آفتابي و طبي بايد داراي استاندارد لازم و عدسي مناسب باشند. 

اين مقام صنفي اظهار كرد: گاهي مشاهده شده است عينك هاي 
آماده در برخي از داروخانه ها و فروشگاه ها با شماره هاي متفاوتي 
فروخته مي شود كه اين موضوع اصلا مورد تاييد اتحاديه نيست 
و توصيه مي كنيم هموطنان از عينك هاي طبي آماده استفاده 
نكنند، چون در بسياري از موارد عدسي هاي دو چشم با يكديگر 
يكسان نيستند و بايد براي هركدام عدسي مناسب درنظر بگيريم 
ضمن اينكه كيفيت عدسي عينك هاي آماده به هيچ عنوان در 

شرايط استاندارد نيست. 

فروش عينك هاي چيني به عنوان برندهاي معروف
ثابت قدم  در بخشي از سخنان خود با انتقاد از فروش عينك هاي 
آفتابي تقلبي از طريق دستفروشان و با بيان اينكه اينگونه عينك ها 
از لحاظ عدسي اســتاندارد نيستند و آســيب فراواني به چشم 
مي رســانند، بيان كرد: مردم بايد براي خريد عينك با كيفيت و 
قيمت مناسب به واحدصنفي داراي پروانه كسب مراجعه كنند. 

رئيس اتحاديه سازندگان و فروشــندگان عينك تهران در عين 
حال تصريح كرد: عينك هاي تقلبي و قاچاق استاندارد هاي لازم 

را ندارند و براي چشم مضر هستند. 

وي با تاكيد مجدد بــر اين نكته كه عينك هاي برند بيشــتر از 
كشورهاي ايتاليا، فرانســه، آلمان و ساير عينك ها از كشورهاي 
كره، تركيه و چين به ايران وارد مي شــوند تصريح كرد: با توجه 
به اينكه عينك يك كالاي قاچاق پذير اســت اگر تعرفه واردات 
كاهش يابد بيش از ۹0 درصد اين كالا از مبادي رسمي به كشور 

وارد خواهد شد. 
به گفته ثابت قدم، ضرورت دارد فروشندگان عينك آفتابي و طبي 
براي فعاليت و فروشندگي مدرك فني از وزارت بهداشت و درمان 

داشته يا فارغ التحصيل رشته اپتيك از دانشگاه ها باشند. 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشــندگان عينك تهران، با اعلام 
اين مطلب اظهار داشت: در سال جاري قيمت انواع عينك طبي 

و آفتابي نسبت به سال گذشته تغييري نداشته و گران تر نشده 
است. 

600 واحد صنفي عينك فروشــي داراي پروانه در 
تهران

اين رئيس اتحاديه ادامــه داد: درحال حاضــر ۶00واحد صنفي 
عينك فروشــي داراي پروانه در تهران فعال هستند و 400 واحد 
صنفي نيز براي اخذ جواز كسب اقدام كرده اند كه از مردم مي خواهيم 
خريدهاي خود را از اين واحدها انجام دهند تا در صورت بروز هرگونه 

تخلف امكان برخورد با افراد خاطي وجود داشته باشد. 
ثابت قدم درباره تفاوت قيمت عرضه عينك در مناطق مختلف شهر 

از جمله در خيابان فلسطين با خيابان جمهوري تصريح كرد: كسبه 
عمده فروش عينك در خيابان جمهوري فعاليت مي كنند، اما اين 
افراد صلاحيت براي تك فروشي عينك را ندارند زيرا براي اين كار 
بايد مدرك فني از وزارت بهداشت داشته و يا فارغ التحصيل رشته 

اپتيك باشند. 
اين فعال صنفي خاطرنشــان كرد: البته توزيــع اجناس چيني و 
بي كيفيت نيز از ديگر دلايل تفاوت قيمت عينك در نقاط مختلف 

شهر است. 
گفتني است؛ مصرف كنندگان درصورت مشاهده هرگونه تخلف اعم 
از گران فروشي، كالاي تقلبي و ندادن فاكتور مي توانند با شماره هاي 

اتحاديه ۶۶۷0۵۲۸۲ و۶۶۷04۵40 تماس حاصل كنند. 

 رئيس سابق اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك:

توليد داخلي عينک نداريم
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مناقصه عمومی دو مرحله ای با ارزیابی کیفی
موضوع : خرید ۷۰ کیلومتر انواع کابل هادی روکشدار به شرح اسناد مناقصه

دستگاه مناقصه گزار و آدرس: شرکت توزیع نیروي برق تبریز واقع در تبریز کوی ولیعصر خیابان نظامی اول خیابان قطران شرکت توزیع نیروي برق تبریز 
مدت زمان تحویل:  ۶ ماه

مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه ستاد ایران از تاریخ 14۰2/۰8/22  لغایت 14۰2/۰8/3۰ با واریز وجه به مبلغ پانصد هزار ریال 
مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد:  پیشنهاد دهندگان می بایست ضمن بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی و کلیه مدارک پاکات الف، ب و ج در سامانه ستاد تا ساعت 14:۰۰ مورخ 14۰2/۰9/14 ، نسبت 

به ارسال اصل پاکت الف به صورت لاک و مهر شده ظرف همان مهلت به دبیرخانه اینشرکت اقدام نمایند
تذکر: به پیشنهادهای فاقد امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد از انقضا مدت مقرر در فراخوان واصل میشود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : برابر 2.۵3۰٬۰۰۰٬۰۰۰ ریال بوده و پیشنهادهای فاقد تضمین تضمین مخدوش تضمین کمتر از میزان مقرر بلااثر می باشند.
شرایط خاص برای ورود به ارزیابی کیفی و مناقصه :

داشتن گواهی صلاحیت از شرکت توانیر )حضور در لیست وندور شرکت توانیر(
داشتن گواهی مطابقت با استاندارد تولید با تایپ تست معتبر )از آزمایشگاههای معتبر(

ساعت، تاریخ و محل افتتاح اسناد ارزیابی کیفی :
ساعت ۰8:۰۰ مورخ 14۰2/۰9/1۵ طبقه ششم )سالن جلسات (

زمان و محل افتتاح پاکتهای الف و ب به شرط کسب حداقل امتیاز لازم ) حداقل ۶۵( از ارزیابی کیفی :
ساعت 1۰:۰۰ مورخ 14۰2/۰9/22 طبقه ششم )سالن جلسات(

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهادات مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج بوده و سایتهای زیر جهت اطلاع رسانی اعلام می گردند. 
www.toztab.ir و سایت شرکت توزیع برق تبریز www.tavanir.org.ir و سایت معاملات شرکت توانیر http://lets.mporg.ir پایگاه مناقصات کشور

عباس حسامی 
رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

10 نكته كاربردی در مورد چكنامه به سردبير
در غیر این صــورت دادگاه قانونــا نمی تواند 
حکمی مبنی بر پرداخــت مبلغ چک صادر 
کند. البته در بســیاری موارد، صادرکننده به 
علت ترس از مجازات، خود راســا مبادرت به 
پرداخت مبلغ چــک می کند. در این صورت، 
زحمت تقدیم دادخواست نیز از دوش دارنده 

چک برداشته خواهد شد.
9. در صورتی که مشتری ظرف مدت 1۰ روز 
کاری پس از برگشــت چک، اقدام به تامین 
کسری موجودی حساب جاری یا ارائه لاشه 
چک یا رضایت نامه محضری از ذی نفع نکند، 
بانک موظف است اطلاعات مربوط به گواهی 
نامه عدم پرداخت را به سامانه اطلاعاتی بانک 

مرکزی ارسال کند.
در صورت عدم اقدام مشــتری نسبت به رفع 
سوءاثر، سابقه هر چک برگشتی پس از هفت 
سال از تاریخ صدور گواهینامه عدم پرداخت 
آن به صورت خودکار از سامانه اطلاعاتی بانک 

مرکزی رفع سوء اثر می شود.
10.مراجعه به مراجع ثبتــی راه دیگر وصول 

چک
راه دیگر برای رسیدن به حقوق دارنده چک، 
اقدام از طریق مراجعه به اجــرای ثبت برای 

وصول وجه چک است.
به گفته ماده )2( قانون صدور چک »چک در 
حکم ســند لازم الاجراست« پس برای چک 

صدور اجراییه پیش بینی شده است.
دارنده چک پس از مراجعــه به بانک و اطلاع 
از غیرقابل پرداخت بودن چــک، با دریافت 
گواهینامه عدم پرداخت برای صدور اجراییه، 
عین چک را به انضمــام گواهینامه مبنی بر 
مطابقت امضــای چک با نمونــه موجود آن 
در بانک که از ســوی بانک صادر می شود، به 
اجرای ثبت اســناد محل تســلیم و تقاضای 
صدور اجراییه می کند. البتــه قبل از صدور 
اجراییه، متقاضی باید مبلغ حق الاجرا را در 
صندوق اجرای ثبت تودیع نموده و نیز اقدام 
به معرفی اموال متعلق به صادرکننده چک به 
غیر از مستثنیات دین )مثلا فرش یا یخچال( 

که از موارد ضروری برای زندگی است، کند.

حقوق کسب و کار آموزش

در یک تشکیلات انســاني که با یک هدف مشخص 
فعالیت مي کند مفهومي به نام »ارزش« وجود دارد. 
ارزش ها مفاهیمي هستند که بار مثبت دارند و التزام 
به آنها ســبب افزایش اعتبار شما در سازمان خواهد 
شد. این مفهوم نیز در خیلي از ســازمان ها تبدیل 
به ابزاري تجملاتي شده اســت. ارزش ها مفاهیمي 
نیستند که دائما در حال تغییر و تحول باشند و اصولا 
در کوتاه مدت قابل تعریف نیستند. شاید بتوان این گونه 
عنوان کرد که موقعیت ســازمان در دوره عمر خود، 

مي تواند شکل دهنده ارزش ها باشد. 
ارزش ها و کلا فرهنگ سازماني داراي ماهیتي است 
که در بلندمدت رنگ و جلا مي گیرد و در کوتاه مدت 
قابلیت ایجاد شــدن را ندارند و از آنجا که ارزش ها 

از جنس ایدئولوژي هســتند، فاقد هرگونه توجیه 
اقتصادي اند و نمي توان با تحلیل هزینه- فایده آنها 
را توجیه کرد.  در خیلي از ســازمان ها، ارزش هایي 
به صورت ناآگاهانه شکل مي گیرند که شاید خیلي قابل 
تقدیر نباشد. اگر شکل گیري ارزش ها در یک شرکت 
بر مبناي یک برنامه مشخص و در راستاي حمایت از 
جهت گیري ها در سازمان باشند، قابلیت محرک بودن 

سازمان و کاتالیزوري را دارند. 
ارزش هاي سازماني فهرست مفصلي از مسائل اخلاقي 
و پسندیده نیست که جنبه تجملاتي و زرق و برقش 
مساله باشد؛ بلکه مواردي اســت که شرکت در هر 

شرایطي به آنها پایبند است. 
یکي از کارکردهاي پایبندي جدي ارزش ها در سازمان 

این است که هماهنگي ایجاد مي کند. در نتیجه افرادي 
متمایل به کار کردن در سازمان مي شوند که به این 
ارزش ها به صورت جدي باور داشته باشند و این یعني 
گامي دیگر براي خالص تر شدن سازمان و هماهنگي 

بیشتر در سازمان. 
در کتاب »ساختن براي ماندن« هم از تحقیقي میداني 
روي شــرکت هاي دیرپاي آمریکایي این نتیجه به 
دست آمده که یکي از کلیدي ترین عوامل ماندگاري 

شرکت ها، پایبندي به ارزش ها بوده است. 

در باب اهمیت ارزش هاي سازماني

5 نشانه شكست شركت هاي نوپاي اينترنتي
وقتي به عنوان یــک کارآفرین در حوزه 
اینترنت شــروع بــه فعالیــت مي کنیم، 
امیدهاي زیادي براي به ثمر نشستن آن 
داریم. با توجه به اینکه بحث استارت آپ ها 
)شما بخوانید شرکت هاي نوپاي اینترنتي( 
در چند سال اخیر بسیار مورد توجه قرار 
گرفته است، این حوزه شاهد هجوم افراد 
زیادي از مدیران و حتي غیرمدیران است که خواهان امتحان شانس خود 
هستند، بنابراین بهتر است با نشانه هاي شکست یک پروژه تحت وب آشنا 
بشویم تا در صورت مشاهده آنها بتوانیم در سریع ترین زمان چاره اندیشي 

کرده و جلو شکست کسب وکار نوپاي اینترنتي خود را بگیریم. 
1- کار نكردن به صورت تمام وقت: شاید از بعضي صاحبان شرکت هاي 
نوپاي اینترنتي شنیده باشید که تنها نیمي از وقت شان را به کار اختصاص 
داده  و موفق هم شده اند؛ اما جالب است بدانید 24برابر این تعداد، افرادي 

هستند که موفقیت شان را وام دار تمام وقت کار کردن خود هستند. 
2-یك یا 4 موسس: اگر یک نفر موسس یک شــرکت نوپاي اینترنتي 
باشــد به دلیل عدم وجود نعمتي به اسم مشــورت، یقینا در آینده دچار 
مشکل خواهد شد و اگر موسسان 4نفر به بالا باشند باز هم کسب وکار دچار 
مشکلاتي از قبیل اختلاف نظرها خواهد شد، البته باید بدانیم که همیشه 

استثنا هم وجود دارد.
3-نبود فرد فني در بین موسسان: اگر فردي ایده پرداز یک استارت آپ 
باشد اما سررشته اي از مسائل فني این حوزه نداشته باشد حتما در آینده 
شکست را تجربه خواهد کرد. وجود یک فرد فني در بین موسسان مي تواند 
ایده را بسیار پخته تر و واقع بینانه تر بکند و همین طور مشکلات احتمالي را 
براي ایده پرداز بهتر به تصویر بکشد. پس توصیه مي شود براي راه اندازي یک 
شرکت نوپاي اینترنتي گروهي متشکل از ایده پرداز، طراح و توسعه دهنده 

و بازاریاب داشته باشید. 
4- در نظر نگرفتن مقیاس حقیقي بازار: اگر یک ایده پرداز بدون در نظر 
گرفتن مقیاس بازار و دانستن بازار هدف خود تنها به فکر توسعه ایده اش 
باشد در آینده با مشکلات زیادي از جمله در جلب رضایت مشتریان خود 
مواجه خواهد بود. باید بدانید با توجه نکردن به صداي مشتري نه تنها به وي 
احترام نگذاشته اید بلکه خواسته او را که براي بهبود کیفیت ایده شماست، 

پیاده نکرده اید. 
۵- تغییرات زیاد: هدف اصلاح کسب وکار رســیدن به نتیجه  اي بهتر 
است اما تغییرات زیاد باعث حذف شدن مان مي شوند. باید بدانیم که ثبات، 
احساس آرامش و اعتماد را براي کاربر و مشتري به  ارمغان مي آورد و این 

موضوع با اصلاح عیب هاي یک طرح و ایده کاملا متفاوت است. 

راهکار

فاصله پر نشدنی ميان مديريت دانش و دانايی
در بســــیاری از مـــطالب مـــی بینیم 
کــه»Knowledge management« را با 
عبارت مدیریت دانش معادل سازی می کنند؛ 
عبارتی که متاسفانه به نظر می رسد به عنوان 
یک غلط مصطلح کاملا جا افتاده است. ناگفته 
پیداست، انتظاری که  از یک فرد متخصص 
می رود این است که از عبارات و کلمات صحیح 
استفاده کند. معنای صحیح این عبارت هم »مدیریت دانسته ها« یا »مدیریت 

دانایی« است، نه مدیریت دانش!  توجه کنید :
1-مدیریت دانش، ترجمــه Science Management  اســت. دانش یا علم، 
مفهومي عام و به معنی »مجموعه آگاهی های بشری« است. دانش یک ویژگی 

اساسی دارد که »قابل انتقال بودن آن از طریق تعلیم و آموزش« است.
2- مدیریت دانایی یا دانسته ها ترجمه  Knowledge Management است. 
این کلمه »Knowledge«  دو تفاوت اساســی با  Science  دارد. اول اینکه به 
آگاهی یا دانسته های یک نفر اشاره می کند نه همه انسان ها و دوم آنکه کاربردی 
بودن آگاهی مورد نظر مهم اســت. یعنی KM به داشتن انباره بزرگی از دانش 
غیرکاربردی علاقه ای ندارد بلکه حجم کوچکی از دانســته ها را به شرط آنکه 
توانایی استفاده از آن را داشته باشیم و قابلیت کاربردی بودن محرز باشد، مهم و 

»دارای ارزش« می داند.
3- از نظــر Knowledge Management فــرد »دانا« با فرد »دانشــمند« 
متفاوت است. یک دانشمند دانش خود را از آموختن از دیگران)تحصیل( یا از 
خودش )تحقیق( به دست آورده و می تواند به دیگران نیز منتقل کند  اما مهم 
نیست که دانایی را چگونه به دست آورده باشیم و حتی ممکن است نتوانیم آن 
را به دیگران بیاموزیم، ولی می توانیم از آن به خوبی بهره بگیریم و استفاده کنیم. 
همچنین دانشمند ممکن است خیلی چیزها بداند بدون آنکه التزامي به کاربرد 
آنها داشته باشد، اما دانا می داند که آنچه را می داند چگونه به کار بگیرد. این ویژگی 

و تمایز دانایی از دانش است که ما را به نتیجه بعدی می رساند.
4- منشا  دانایی می تواند تجربه ای )عملی یا شهودی( باشد که غیرقابل آموزش 
و انتقال اســت، ولی وجود دارد و ارزشمند است. حضرت علی )ع( در این رابطه 
مي فرماید: »آنچه از علم بالاتر است، تجربه است « این جمله به این معناست که 
تجربه به کارمان می آید، ولی ممکن است از دانش خود استفاده نکنیم و آن را 

به کار نبندیم. 
۵- برگردیم به ابتدای ســخن. مدیریت دانش ربطی به ســازمان ها ندارد و به 
موضوعاتی مانند کسب، ذخیره، طبقه بندی و بازیابی دانش و محفوظات بشری 
می پردازد. اگر انساني دانشی را بیاموزد  و آن را برای منظور خاصی به کار اندازد، 
صاحب دانایی شــده و دانش را به دانایی تبدیل کرده است  اما مدیریت دانایی 
مفهومي در سازمان هاست که به معنی یادگیری از تجارب گذشته سازمان و به 
کارگیری نتایج آن در مواجهه با شرایط جدید است. در این مسیر تلاش می شود 
دانسته ها مورد تحلیل قرار گیرند و از آنها دانشی استخراج شود که قابل انتقال 
به دیگران هم باشد. از مسیر این فرایند تحلیلی ، دانسته ها و دانایی های فردی به 
دانش کل نژاد بشر تبدیل می شود. بدین ترتیب دانسته ها و دانایی قابل تبدیل 

به دانش است.

نگاه

 عدم شتاب در تصمیم گیری ها
مشکلات در مســیر مدیریت امری عادی است. ممکن 
است کارمندی شما را ناراحت کند یا شریکی خلف وعده 
کند یا پیمانکارتان ، تاخیر داشته باشد یا رقیب تان کاری 
غیراخلاقی انجام دهد و نظایر این ها. بدترین انتخاب در این 
باره ، تصمیم شتاب زده است. در مواقع این چنینی ، سعی 
کنید بر خود مسلط باشید. با خودتان عهد ببندید که در 
حالت های عصبی  تصمیم نگیرید. گاهی اوقات 1۵ دقیقه 
صبر کردن و بعد تصمیم گرفتن مسیر را کاملا عوض می 
کند. گاهی اوقات نیز باید یک یا چند روز صبر کنید و در این 
مدت با دیگران مشورت نمایید. یادتان باشد که شما یک 
مدیر هستید و با کسی که در خیابان بر اثر واقعه ای عصبی 
می شود و دست به واکنش احساسی می زند فرق می کنید.

  
  واگذاری اختیارات

یک مدیر خوب ، کسی نیســت که خودش همه کارها را 
انجام دهد ، بلکه مدیر خوب کســی است که بتواند افراد 
مناسب را جذب و اندک اندک کارها را به آنان محول کند 
و خودش به کارهای مهم تر و جدیدتر و نیز نظارت عالیه 
بپردازد. اگر با واگذاری وظایف ، خروجی کار واگذاری شده 
از 1۰۰ به 8۰ می رسد ، در مقابل با آزاد شدن ظرفیت مدیر 

و به کار گیری آن در یک عرصه جدید که فعلا خروجی 
صفر دارد ، بسیار بیش از آن 2۰ درصد کاهش یافته ، نتیجه 

خواهید گرفت. مجموعی نگاه کنید. 

نظام پاداش و تنبیه
 کارمندانی که ســخاوتمندانه بیش از وظایفی که بر روی 
کاغذ بر عهده دارند کار می کنند ، باید با کسانی که مانند 
ربات به امور اداری محوله می پردازند ، تفاوت داشته باشند. 
همچنین بین این دو گروه و کسانی که از زیر مسئولیت در 
می روند نیز باید تفاوت بیشتر و عیان تری وجود داشته باشد.
نظام پاداش و تنبیه ، بی آن که دچار افراط شود - به گونه 
ای که کارمندان را بیش از حد متوقع سازد یا آنها را دلسرد 
کند - باید بخشی از ساز و کارهای مدیریتی شما باشد. در 
عین حال هیچ وقت فراموش نکنید که نیروهای شما بیش 

و پیش از هر چیز انسان هستند و شایسته رفتار انسانی.

 تحمل و انتقادپذیري، بخشی از ویژگی های 
ذاتی مدیران است

 کسی که مسئولیت یک واحد را بر عهده می گیرد، باید بداند 
که در آن واحد - از یک کلاس درس تا یک کشور - درباره اش 
پچ پچ و انتقاد وجود خواهد داشت. کسی که تحمل این را ندارد 

که پشت ســرش حرف بزنند، اساسا نباید وارد فاز مدیریتی 
شود. چنین کسی اگر بخواهد با این موضوع مقابله کند باید 
تقریبا تمام توانش را مصروف آن کند و از وظایف اصلی اش باز 
بماند. مدیر در عین حال باید به کارمندانش فرصت بدهد که 
در یک فضای سالم و مؤدبانه ، نقدهای خود را مطرح کنند. 
طبیعی است کسانی که فضای نقد را به سمت آشفته سازی 
امور شرکت می برند ، به خاطر مصالح عالی شرکت ، باید مهار 
شوند و در عین حال از آن بخش از نقدهایشان که به رغم ارائه 

نامطلوب، درست هستند ، باید بهره برد.

بیان انتظارات به صورت شفاف  
یک رئیس خوب از همــان ابتدا با یــک کارمند جدید 

درخصوص اولویت ها و انتظارات خود صحبت مي کند. او 
درباره بازنگري عملکرد بحث نموده و بیان مي کندکه از نظر 
او یک عملکرد عالي چگونه عملکردي مي باشد. او از ابتدا 
جلسات و مباحثات منظمي را در خصوص تبیین  انتظارات 
برگزار مي کند. یک رئیس موثر به کارکنان خود نمي گوید 
که کارها را چگونه باید انجام دهند. او بیشتر درخصوص 
نتایج و دستاوردها صحبت مي کند و کارکنان را در خصوص 
جزئیات کار و انجام آن به روش مناســب، آزاد مي گذارد. 
انتظارات مي تواند به روش هــاي مختلفي از قبیل طرح 
در جلسات رسمي بازنگري )مرور عملکرد( و یا درخلال 
یک گفتگوي غیر رسمي )گپ دوستانه( درخصوص یک 

موضوع خاص مطرح شود.

مدیران رعایت کنند

نوبت اول


